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سرمقاله

کاهش هزینه 
با توسعه افقی شهرها

سازمان ملی زمین دو مسیر 
را برای ســاخت پروژه های 
نهضت ملی مسکن دنبال 
می کند. یکی از این راه ها 
شناســایی اراضی دولتی  است که در حال حاضر 
۱۰ هزار هکتار شناســایی شده است. بخش دوم 
اراضی مربوط  به  استفاده از ظرفیت های  موجود 
در سازمان ملی زمین و مسکن است که باید الحاق 
شود و تغییر کاربری در آنها ایجاد شود. در اراضی 
مازاد دولتی ۱۰ هــزار از محل زمین های دولتی 
هکتار شناسایی شــده  و ۳۲ هزار هکتار از محل 
اختیار اراضی سند زده شده و در اختیار نهضت ملی 

مسکن قرار گرفته...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن
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دهقانی فیروزآبادی خبر داد؛

برنامه ویژه معاونت علمی برای 
تولید انبوه دانش بنیان ها

عملکرد دولت سیزدهم در بخش مسکن و شهرسازی تشریح شد

رونق اقتصادی در بخش تولید مسکن
صفحه3

صفحه2

ورود جدی  به  بانک های ناتراز
۹  بانک  در لیست  قرار  دارند 

معاون علمی رئیس جمهور از برنامه معاونت برای 
ایجاد زیر ســاخت های تولید انبوه دانش بنیان ها 
خبر داد و گفت: اجرای این برنامــه تا یکی دو ماه 
آینده شروع می شود.  روح الله دهقانی فیروزآبادی 
در حاشیه بازدید از مرکز رشد و نوآوری نوشهر در 
جمع خبرنــگاران گفت: مراکز نــوآوری و فناوری 
که در شهرســتان ها و استان های کشــور در حال 
توسعه هستند به ویژه مراکزی که متصل به نهادها 
و بازار می شوند، توفیقات خوبی دارند. معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه نوشهر شهری علاقه مند به حوزه نوآوری 
اســت و همچنین ظرفیت های نوآوری خوبی نیز 
دارد، افزود: مرکزی که امــروز از آن بازدید کردیم، 
یکی از نمونه های موفقی اســت که سعی کرده با 
ســختگیری، مجموعه های دانش بنیان و خلاق را 
برای حمایت و توسعه انتخاب کند. دهقانی با بیان 
این مطلب که نیروی انسانی علاقه مند به فناوری 
یکی دیگر از مزیت های اســتان مازندران به شمار 
می رود، گفت: حمایت های خوبی از سوی معاونت 
علمی از مراکز رشــد صورت گرفته و امیدواریم در 
راستای توسعه بازار محصولات و تجاری سازی آن 
گام های بیشتری برداشته شود. معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور ضمن بیان اینکه 
برای ایجاد زیر ساخت های تولید انبوه دانش بنیان ها 
برنامه های ویژه ای در دســتور کار خواهیم داشت، 
گفت: اجرای این برنامه تا یکی دو ماه آینده شروع 
می شــود. وی افزود: همه واحدهای دانش بنیان و 
فناور مورد حمایت معاونت علمی هســتند اما به 
صورت ویژه توجه به آمایش و فرصت های سرزمینی 
برای معاونت مهم است؛ از همین رو به این شاخص 
 که شرکت و مجموعه فناور چه میزان در سرزمین و 

منطقه خود تأثیر گذار است...

اجتماعی

وزیر بهداشــت از اعزام تیم های بهداشــتی و درمانی 
به پایانه های مرزی جهت پوشــش مراسم پیاده روی 
اربعین حسینی خبر داد و جزییات ارایه خدمات این 
تیم ها را تشــریح کرد. دکتر بهرام عین اللهی در آیین 
بدرقه کاروان بهداشت و درمان حسینی که در بوستان 
ولایت تهران برگزار شد، گفت: امروز شاهد تجمع بسیار 
پرشور از نیروهای خدوم بهداشت و درمان کشور بودیم 
که عاشقانه و داوطلبانه به مناطق مرزی جهت پوشش 
مراسم اربعین اعزام شدند. سال قبل که در منطقه بودم 
شاهد زحمات فراوان این عزیزان بودم که چنین چیزی 
فقط در کشور ما با این حجم از ایثارگری اتفاق می افتد. 
وی افزود: حدود ۵۵ درصد زائرین اربعین حسینی از 
مرز مهران عبور می کنند بنابراین در مرز مهران امکانات 
بیشتر را متمرکز کردیم. امسال سازه ثابت بیمارستانی 
در این پایانه افتتاح کردیم تا با همه امکانات در خدمت 

زائرین باشد. 
او ادامــه داد: حــدود ۳۷۳ آمبولانــس، ۵۷ اتوبوس 
آمبولانس، ۱۲ بالگرد، ۱۰ بیمارستان صحرایی و ۱۰۰۰ 
نیروی داوطلب و ۱۷۰ نیروی پزشکی به منطقه مرزی 
اعزام می کنیم.  عین اللهی ادامه داد: سال قبل در مرز 
شلمچه موفق شدیم سازه بیمارستانی ثابت به نام شهید 
حاج قاسم سلیمانی ایجاد کنیم و در مرز خسروی هم 
یک طبقه از سازه دو طبقه درمانی را افتتاح می کنیم. 
در سایر پایانه های مرزی نیز بسته به نیاز زائرین حضور 
خواهیم داشت. در پایانه های مرزی تمرچین و باشماق 

نیز آماده خدمت رسانی هستیم. 
وزیر بهداشــت ادامه داد: اولین کســی که برای امام 
حسین)ع( مجلس عزا گرفتند، امام سجاد )ع( بودند 
و عظمت حادثه عاشورا را ایشان عنوان کردند و امروزه 
زنده نگه داشتن این حماســه یک تکلیف برای امت 
اسلامی است و ما شــاهد یک حماسه بسیار بزرگ در 

جهان اسلام هستیم که هیچ مشابهی با هیچ کجای دنیا 
ندارد. در حماسه عاشورا شهدای مختلفی داشتیم که 

نمادی از ایثارگری و فداکاری بودند.
وی افزود: در این کشتی طوفانی، نجات دهنده ما امام 
حسین)ع( هستند. اگر کاری را برای رضای خدا انجام 
دهیم اجر آن را هم خواهیم برد. بندگی خدا را کردن 
انسان را به عظمت می رساند. علت محبوبیت حاج قاسم 
سلیمانی هم این بود که با اینکه انسان معمولی بود اما 
ارادات و بندگی ویژه خداوند را می کرد. هر کدام از ما با 

بندگی خدا به جایگاه والایی خواهیم رسید.
او با بیان اینکه به روشهای مختلفی می توان بندگی کرد، 
گفت: عده ای ممکن است از ترس جهنم اعمال انجام 
دهند، عده ای برای ثواب بردن بندگی می کنند و عده 
دیگری بندگی میکنند چون عاشــق خداوند هستند 
و اینجاســت که این بندگی ارزش دارد. کسانی که در 
دسته سوم قرار می گیرند مانند شهید آرمان هستند که 
عقاید خود را انکار نمی کنند. عین اللهی با تاکید بر اینکه 
مهم ترین نیاز امروز ما اخلاص است،  اظهار کرد: سال 
قبل شاهد بودم که نیروهای ما چگونه خدمت می کردند 
و حتی با وجود گرمازدگی و سایر مشکلات حاضر به 
ترک منطقه خدمتی نبودند. خداوند عالم برکات خود 
را گسترده است ولی مسئله مهم زمان شناسی است. 
اربعین سالی یک بار اتفاق می افتد و این سفره ای است 
که حضرت امام حســین )ع( گسترده اند و انسان های 
آزاده به عشق ایشان حضور پیدا می کنند و ما باید با تمام 
قوت و امکانات با هــدف رضای خداوند خدمت کنیم. 
وی با تاکید بر اینکه اربعیــن درس زندگی و فداکاری 
است، تصریح کرد: ما افتخار داریم که خادمان بهترین 
انسان های روی زمین باشیم، بنابراین هر خدمتی که 
انجام میشود باید شکر خداوند را انجام دهیم. توفیق این 

خدمت به هر کسی داده نمی شود

تهران- ایرنا- رئیس مرکز هماهنگی های فرهنگی 
همکاری های آسیا در تهران گفت: با هماهنگی برخی 
کشورهای صاحب صنعت سینما مانند هند، چین، 
کره جنوبی و ژاپن، تاســیس یک مرکز تحقیقات و 
اتحادیه سینمایی در حوزه کشورهای عضو مجمع 
گفت وگوی همکاری آســیا )ACD( در دستور کار 

این نهاد قرار دارد.
 Asia( مجمــع گفت وگــوی همــکاری آســیا
Cooperation Dialogue( نهادی بین دولتی 
اما غیرسیاسی است و با هدف ارتقا سطح همکاری 
آسیایی در ســطح قاره ای و تبدیل قاره آسیا به یک 
جامعه آســیایی با توانایی برقــراری ارتباط با بقیه 
جهان حدود ۲۲ ســال پیش تشــکیل شده است؛ 
در این سال ها اجلاسیه های در ســطح وزیران در 
کشــورهای عضو برگزار شــده اســت و جمهوری 
 اسلامی ایران در این مجمع مشارکت فعال و اثرگذار

 داشته است.
 Pornchai( اکنون قرار اســت پورنجای دانویواتانا
Danvivathana( دبیرکل این مجمع آسیایی اوایل 
شهریور ماه به تهران سفر کند، تا علاوه بر آشنایی هر 
چه بیشتر با زیرساخت های فرهنگی، گردشگری، 
سینمایی و رسانه ای ایران با مسئولان کشورمان دیدار 
و در خصوص توســعه طرح های مشترک فرهنگی 

کشورهای عضو این مجمع گفت وگو کند.
جعفری ملک  درباره مجمع گفت وگوی همکاری آسیا 
)Asia Cooperation Dialogue( اظهار داشت: 
این مجمع یک نهاد بین دولتی است که در ۱۸ ژوئن 
۲۰۰۲ میلادی )۱۸ خرداد ۱۳۸۱( به منظور ارتقای 
همکاری آسیایی در سطح قاره ای و تبدیل قاره آسیا 
به یک جامعه آســیایی با توانایی برقراری ارتباط با 
بقیه جهان و کمک بیشــتر برای رسیدن به صلح و 
رفاه متقابل در سراسر دنیا تشکیل شد. ایده این نهاد، 
اولین بار توسط نخست وزیر تایلند در سی و چهارمین 
نشســت وزیران امور خارجه کشورهای آ.سه.آن در 
سال ۲۰۰۱ مطرح و مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

رئیس مرکز هماهنگی های فرهنگی همکاری های 
آسیا توضیح داد: ظرف چهار سال از پیدایش مجمع، 
تعداد کشورهای عضو از ۱۸ به ۳۲ و در سال ۲۰۱۹ با 
عضویت سه کشور دیگر از جمله فلسطین به ۳۵ کشور 
افزایش یافت به گونه ای که در مقطع فعلی این مجمع 
فراگیرترین تشکیلات آسیایی است که تقریباً تمام 

کشورهای آسیایی در آن عضویت دارند.
وی افزود: اهداف اصلی مجمع گفت وگوی همکاری 
آسیا ترویج همکاری کشورهای آسیایی در همه نقاط 
قوت و فرصت های شناسایی شــده که بتواند فقر را 
کاهش داده و با توسعه زیرساخت های علمی باعث 
پیشرفت سطح زندگی مردم آسیا شود. همچنین این 
مجمع تلاش می کند با افزایش قدرت چانه زنی و در 
نتیجه افزایش قدرت رقابت در بازارهای بین المللی، به 
جای رقابت میان کشورهای عضو، اقتصاد و بازارهای 

مالی این کشــورها را توســعه دهد. جعفری ملک 
خاطرنشان کرد: تلاش در جهت تمرکز بر نقاط مثبت 
و توانایی های کشورهای عضو در یک رشته فعالیت 
اقتصادی، به منظور تبدیل اعضاء به شــرکایی قابل 
اطمینان و مناسب برای دیگر مناطق، و تبدیل قاره 
آسیا به یک اجتماع آسیایی که قادر به ارتباط با سایر 
نقاط دنیا بوده و ضمن کمک به رشــد و رفاه بیشتر 
کشورهای آســیایی صلح مثبت را در این مجموعه 
فراهــم کند، از دیگــر اهداف مجمــع گفت وگوی 

همکاری آسیا است.
رئیس مرکز هماهنگی های فرهنگی همکاری های 
آسیا گفت: طبق اساسنامه کشوری که ریاست سالانه 
مجمع را بر عهده دارد میزبان نشست های مجمع در 
همان سال است. درحال حاضر بالاترین سطح ریاست 
ACD وزیران امورخارجه کشورهای عضو می باشد 
که کویت می کوشــد آنرا به سران کشورها )روسای 
جمهوری( ارتقاء دهد. دبیرکل مجمع آقای پورنجای 
دانویواتانــا )Pornchai Danvivathana( از 
مقامات سابق تایلند است، اما دبیرخانه مجمع نیز 
که محل اتصال و ارتباطات اعضاء اســت در کویت 

مستقر است.
جعفری ملــک دربــاره زمینه هــای کاری مجمع 
گفت وگوی همکاری آسیا گفت: این مجمع از آغاز 
کار خود تا کنون در دو زمینه »گفتگو و رایزنی با دیگر 
کشورهای عضو« و اجرای پروژه های توسعه محور 
فعالیت های خود را گســترش داده است. در زمینه 
گفت وگو و مذاکرات قاره ای، وزیران خارجه مجمع 
به طور سالانه تحولات و همکاری های منطقه ای و 
راه های افزایش و تحکیم وحدت آسیایی را بررسی 

می کنند.
رئیس مرکز هماهنگی های فرهنگی همکاری های 
آسیا توضیح داد: در بخش اجرای طرح های توسعه 
محور، ابتدا ۲۰ محور همکاری مشــخص شدند و 
کشــور هند به عنوان همکار ایــران در طرح های 
همکاری های فرهنگی معرفی شد، اما در سال ۱۴۰۰ 
با تجمیع محورهای ۲۰ گانه، زمینه های همکاری 
ACD کاهش یافت و در ۶ محور اصلی سازماندهی 
شــد. به این ترتیب محور همکاری های فرهنگی به 
محورهمکاری های فرهنگی و گردشــگری تغیییر 
یافت و جمهوری اســلامی ایران همچنان به عنوان 
کشور پیشــگام )Prime Mover( و کشورهای: 
پاکســتان، کامبوج، نپال و لائوس به عنوان همکار 

پیشگام )Prime Mover( معرفی شدند.
وی بیان کرد: محورهای ۶ گانه مجمع گفت وگوی 
همکاری آسیا شامل: یکپارچگی، پیوند و اتصال، علم، 
فناوری و نوآوری، آموزش و توسعه منابع انسانی، رابطه 
متقابل امنیت غذا، انرژی و آب، فرهنگ و گردشگری، 
ایران کشور پیشگام و مسئول و پاکستان، لائوس و 
نپال کشورهای همکار و ترویج رویکردهای توسعه 

فراگیر و پایدار است.

معاون نظارت و امور مناطق سازمان تاکسیرانی 
شهر تهران از شناســایی تاکسی های گردشی و 
تلفنی غیرفعال در تهران از اول شهریور خبر داد. 
محمد علوی زاده درباره طرح موسوم به »لاگ 
هوشمند« در راستای شناســایی تاکسی های 
گردشی و تلفنی غیر فعال، گفت: از اول شهریور 
ماه طرحی به نــام »لاگ هوشــمند« با هدف 
شناسایی تاکسی های گردشی و تلفنی غیر فعال 

در سطح شهر تهران آغاز می شود.
وی با بیان اینکه تاکسی های خطی باید در خط 
حاضر شــوند و ناظر خط نیز فعالیــت این نوع 
تاکسی ها را کنترل می کند، افزود: تاکسی های 
گردشی و تلفنی باید بطور مداوم در سطح شهر 
حرکت کنند؛ اما متأسفانه درصد قابل توجهی 
از این نوع تاکســی ها کم فعالیت هستند که در 
راستای طرح »لاگ هوشمند« آنها را شناسایی 

خواهیم کرد.

علوی زاده با بیان اینکه بر اســاس این طرح هر 
تاکسی گردشی و تلفنی از اول شهریور ماه باید 
۲۰ پرداخت الکترونیک داشته باشد، اظهار کرد: 
ما به داده های پرداخت الکترونیک دسترســی 
داریم و با این معیار می توانیم تاکسی های فعال 

را از غیر فعال تشخیص دهیم.
وی در پاسخ به این سوال که با تاکسی های غیر 
فعال چه برخوردی می شود؟ گفت: اگر تاکسی 
گردشی و تلفنی پرداخت هوشمند نداشته باشد 
در مرحله اول به او پیامک ارسال می کنیم مبنی 
بر اینکه چرا و به چه علت فعالیت ندارد و در ماه 
بعدی کنترل بیشتری بر روی تاکسی غیر فعال 
انجام می گیرد و سه مرتبه پیامک به تاکسی های 
گردشــی و تلفنی غیر فعال ارســال می کنیم و 
اگر باز هم فعالیت نداشته باشند در مرحله اول 
طرح ترافیک آنهــا ابطال و بعد از آن ســهمیه 

سوخت شان لغو می شود.

دومین ماده استراتژیک هسته ای بعد از اورانیوم در 
دنیا »آب سنگین« اســت و ایران یکی از پنج کشور 
تولیدکننده این ماده با خلوص و راندمان تولید بالا 
در جهان محسوب می شــود که با وجود تحریم ها، 
کشورهای پیشرفته زیادی به دنبال خرید آن هستند.
به گزارش ایســنا، تعدادی از خبرنگاران رسانه های 
داخلی در بازدید از مجتمع شهدای هسته ای خنداب 
)اراک( در جریان آخرین تحولات و دستاوردهای این 
مجموعه قرار گرفتند.در جریان این بازدید که با هدف 
تجلیل از خبرنگاران و اصحاب رسانه به مناسبت روز 
خبرنگار انجام شد، محمد اسلامی، رییس سازمان 
انرژی اتمی به همراه مسئولان شرکت مصباح انرژی 
و مســنا از اپراتورهای مجتمع آب سنگین و راکتور 

تحقیقاتی حضور داشتند.
خاک خنداب اکنون حاصلخیزتر از گذشته است و 
زمین های بیشتری زیر کشت رفته اند. تا پای دامنه 
کوه های زیبای این منطقه زمین ها شخم زده شده اند 
یا در آن ها کشت شده است. از باغ های انگور و مرکبات 
گرفته تا گندم. منطقه پر آب خنداب تا ۱۵ سال پیش 
به این طراوت و سرسبزی و برکت نبود، اما اکنون تا 
چشم کار می کند باغ و درخت و زمین های زیر کشت 

مشاهده می شود.
مجتمع آب سنگین خنداب )اراک( یکی از تأسیسات 
بزرگ هسته ای کشور در ۷۵ کیلومتری شمال غرب 
اراک و در ۵ کیلومتری شهر خنداب است. کار ساخت 
این مجتمع از ســال ۱۳۷۷ آغــاز و تمامی مراحل 
طراحی و اجرای آن توسط متخصصان ایرانی انجام و 

در سال ۱۳۸۵ مورد بهره برداری قرار گرفت.
دو واحد تولید آب ســنگین این مجتمع ابتدا قادر به 
تولید سالانه ۸ تن و در مجموع ۱۶ تن آب سنگین در 
سال بود، اما از ۱۳۹۳ با تلاش متخصصان این صنعت، 
تولید این مجتمع به ۲۰ تن در ســال رسید. ایران از 
جمله کشورها در دنیا است که می تواند سالانه بیش 
از ۱۰۰ کیلوگرم آب سنگین با خلوص بسیار بالا تولید 
کند. به گفته مسئولان مجتمع آب سنگین خنداب، 
هیچ کشور تولید کننده آب سنگین تاکنون نتوانسته 
این میزان آب سنگین با کیفیت را در این حجم در یک 
سال تولید کند. بر اساس توافق هسته ای سال ۲۰۱۵، 
ایران مجاز نبود بیشتر از ۱۳۰ تن در سال آب سنگین 
تولید کند و موظف بود مقادیر اضافی را در کشورهای 
دیگر نگهداری کند. بعد از خروج آمریکا از برجام ایران 
تعهدات هسته ای خود را هم چنان در برخی موارد اجرا 
می کرد، اما در نهایت در حوزه تولید آب سنگین از سال 
۱۳۹۸ این تعهــد در چارچوب اقدامات متقابل دیگر 
اجرا نشــد و ذخایر ایران از مرز ۱۳۰ تن در سال عبور 
کرد. البته این ذخایر با توجه به فروش آب سنگین به 
کشورهای مختلف چندان فراتر از ۱۳۰ تن نرفته است. 
با وجود تحریم های هسته ای و بین المللی فروش آب 

سنگین به طور جدی در دستور کار ایران قرار دارد.
تولید ترکیبات ایزوتوپی و حلال های دوتره و ایزوتوپ 

پایدار اکسیژن ۱۸ با ۹۷ درصد غنا از دیگر محصولاتی 
است که در این مجتمع تولید می شود.

 FDG ایزوتوپ پایدار اکســیژن ۱۸ در تولیــد ماده
استفاده می شــود که در درمان و تشــخیص انواع 
سرطان ها کاربرد دارد. ایران از جمله تولیدکنندگان 
قابل توجه اکسیژن ۱۸ در دنیا است و این محصول به 
طور چشمگیری در سال های اخیر مورد توجه کشورها 
به خصوص کشورهای توسعه یافته قرار گرفته است. 
همچنین کشورهای اروپایی و آسیایی مهمی خریدار 
این محصول و دیگر محصولات برگرفته از دوتره در 

ایران هستند.
از دیگر محصولات مجتمع آب ســنگین خنداب، 
مولکول های زیستی نشان دار است که در تشخیص 
نقص های متابولیک نــوزادان و غربالگری نوزادان از 
آن استفاده می شــود.در حال حاضر در مجتمع آب 
ســنگین خنداب حدود ۳۰۰ محصول از مشتقات 
آب سنگین و دوتره تولید می شود. امروز حتی قیمت 
محصولات این مجتمع با قیمت محصولات کشورهای 
بزرگ قابل رقابت اســت و در برخی مواقع از رقبای 

قدیمی جهانی نیز پیشی می گیرد.
ایران به لحاظ راندمان تولید و کیفیت آب سنگین در رقابت 
با کشورهای بزرگ تولید کننده این ماده و مشتقات آن در 
رتبه قابل قبولی قرار دارد؛ تا جایی که کشورها حتی با وجود 
تحریم های گسترده و پیچیده حاضر به دست کشیدن یا 
نادیده گرفتن ایران در این زمینه نیستند.به گفته مسئولان 
مجتمع آب سنگین خنداب، راندمان تولید آب سنگین 
ایران اکنون ۲۰ درصد است، در حالی که راندمان تولید 

این محصول در اروپا بین ۱۳ الی ۱۵ درصد است.
درعین حال مسئولان مجتمع آب سنگین خنداب بر 
این اعتقادند که فروش و دریافت سود حاصل از فروش، 
از اهداف اولیه آنها نیست. بلکه سعی دارند در مقاطع 
مختلف با فروش محصولات، خودشان را در بازارهای 
جهانی به لحاظ کیفی و کمی محک بزنند؛ چرا که وقتی 
خریدار برای محصولات زیاد باشــد، نشان دهنده آن 
است که زنجیره ساخت و بهره برداری ترسیم شده به 
درستی کار می کند. شرکت مصباح انرژی که کار ساخت 
مجتمع تولید آب سنگین را برعهده دارد به منظور تولید 
ایزوتوپ های پایدار و حلال های NMR grade مورد 
نیاز کشور با استفاده از آب سنگین تولید داخل و نیز 
آنالیزهای کمی و کیفی این ایزوتوپ ها، تاسیس و مورد 
بهره برداری قرار گرفته است. این شرکت یکی از پنج 
شرکت معتبر دنیا در زمینه تولید دوتره و ایزوتوپ های 
پایدار است. به عبارتی این شرکت اپراتور و کارفرمای 

مجتمع آب سنگین خنداب است.
آب سنگین تولیدی مجتمع خنداب، در حوزه های 
مختلف دیگر از جمله زیست شناســی، پزشــکی و 
فیزیک، صنعت، کشاورزی، نفت و گاز و غیره کاربرد 
دارد، اما مهم ترین کاربرد آن این اســت که از آن به 
عنوان مادهٔ خنک کننده برای نیروگاه های هسته ای 

و تولید رادیودارو استفاده می شود.

ایران؛ دارنده دومین ماده استراتژیک هسته ای دنیااعزام تیم های سلامت به مرزها برای مراسم اربعین
سياسیفرهنگی 

اتحادیه سینمایی مجمع گفت وگوی همکاری آسیا تاسیس می شود

لغو طرح ترافیک وکارت سوخت تاکسی های غیرفعال



اقتصاد2
ایران

افزایش نرخ سود بین بانکی
نرخ ســود بین بانکی در هفته پایانی مردادماه با 
افزایش نسبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۵۳ درصد 
رسید. تازه ترین آمار منتشر شــده از سوی بانک 
مرکزی در خصوص نرخ ســود بین بانکی نشان 
میدهد که این نرخ هفته منتهی به چهارشنبه ۲۵ 
مرداد ماه نسبت به هفته قبل از آن با افزایش همراه 
شده و به ۲۳.۵۳ درصد رسیده است. نرخ سود بین 
بانکی در هفته پایانی تیرماه، پس از 6 هفته درجا 
زدن در کانال ۲۳.4 درصدی، وارد کانال جدید ۲۳.۵ 
درصدی شده است. عدم مداخله بانک مرکزی در 
بازار بین بانکی را می توان به عنوان یکی از مهم ترین 
دلایل حرکت رو به بالای نرخ بهره بین بانکی یاد 
کرد. روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از بهمن ماه 
سال گذشته آغاز شده بود؛ از هفته منتهی به ۳0 
آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲1درصدی 
شــده و تا هفته منتهی به 19 بهمن ماه در همین 
کانال در نوســان بود ولی از ۲6 بهمن ماه این نرخ 
رکورد جدیدی در کانال ۲۲درصدی به ثبت رساند 
و حالا این نرخ در کانال ۲۳درصدی در نوسان است.

جلوگیری از ناترازی گاز با بهره 
برداری از فاز ۱۱ پارس جنوبی

عضو کمیسیون انرژی مجلس گفت: با راه اندازی 
فاز 11 پارس جنوبی دیگر مشکل ناترازی در بخش 
گاز نخواهیم داشــت. میدان گازی پارس جنوبی 
بزرگ ترین میدان گازی جهان اســت که مالکیت 
مشترک ایران و قطر دارد. این میدان در خلیج فارس 
قرار دارد. ایران از دهــه 19۸0 گاز خود را از میدان 
گازی پارس جنوبی تولید می کند که تولید آن در 

سال های اخیر افزایش چشمگیری داشته است. 
با این حال، به دلیل کمبود سرمایه گذاری و فناوری، 
کشــور در افزایش تولید از میــدان با چالش هایی 
مواجه بوده اســت. در مقابل، قطر سرمایه گذاری 
هنگفتی را برای توسعه سهم خود از میدان انجام 
داده و تولید از میدان گازی گنبد شمالی در سال های 
اخیر به رکوردهایی رسیده است. با این وجود فازهای 
غیرمرزی و نزدیک به ساحل در پارس جنوبی، با افت 
فشار جدی روبه رو شده اند و همین موضوع، اهمیت 
رونمایی و به راه افتادن مرزی ترین و پیچیده ترین 

لایه گازی را بیش از پیش نمایان کرده است.
تکمیل تولیــد گاز از فاز 11 میــدان گازی پارس 
جنوبی از دستاوردهای کلیدی در این زمینه است. 
سکوی مورد استفاده برای تولید گاز از این میدان 
از فاز 1۲ میدان گازی پارس جنوبی در قســمت 
شرقی میدان مشترک گازی با قطر که دچار افت 
فشار شده بود، جدا شده است و با طی کردن بیش 
از ۵۵0 کیلومتر بر روی فاز 11 میدان گازی پارس 
جنوبی نصب شده اســت.  رفع دغدغه تأمین گاز 
زمســتان با بهره برداری از فــاز 11 پارس جنوبی 
محمد طلا مظلومی عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شورای اسلامی به بیان توضیحاتی درباره تأثیر بهره 
برداری از فاز 11 پارس جنوبی پرداخت گفت: کشور 
ما دارای ذخایر عظیم نفت و گاز است با این وجود و 
علیرغم اینکه ذخایر گاز طبیعی بسیار زیاد است اما با 
ناترازی موقتی بین تولید و مصرف گاز دست و پنجه 
نرم می کنیم که نتیجه آن کمبود داخلی و واردات 
اجباری گاز یا تعطیلی صنایع و استفاده از مازوت در 
نیروگاه ها است، افزایش تولید و ذخیره سازی گاز از 
جمله اقداماتی بوده که در این راستا انجام شده است.

وی در ادامه بیان کرد: در راســتای افزایش تولید، 
دولت برای رفع ناترازی در تولید و مصرف گاز، روی 
افزایش تولید گاز از میدان مشترک گازی با قطر کار 
کرده و توانســت این فاز را به بهره برداری برساند. 
بهره برداری از فاز 11 پارس جنوبی به رفع ناترازی 
گاز کمک می کند و باعث می شود که با کمبود گاز 
در زمستان ها رو به رو نشویم. طلا مظلومی، درباره 
تأثیرات بهره برداری از فاز 11 پارس جنوبی گفت: 
یکی از مشکلات اساسی کشور ما ناترازی انرژی هم 
در زمینه نفت و گاز و هم در زمینه بنزین و برق است. 
دولت برای برون رفت از این مشکل برنامه ها و چاره 

اندیشی های انقلابی و جهادی داشته است.
وی در ادامه بیان کرد: در چند سال گذشته ناترازی 
انرژی در کشور ما بیش از پیش احساس شده است 
به نحوی که در زمســتان ها با افت فشــار گاز و در 
تابســتان ها با کمبود برق مواجه می شویم و این 
مسئله علاوه بر مردم بر واحدهای صنعتی هم فشار 
وارد می کند و در مواقعی منجر به قطع انرژی مورد 

نیاز مردم و این واحدهای صنعتی می شود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس در ادامه خاطرنشان 
کرد: یکی از این اقدامات برای ایجاد تعادل در عرضه 
و مصرف و تأمین نیاز کشور به انرژی و جبران ناترازی 
به بهره برداری رساندن فاز 11 پارس جنوبی است. 
وی افزود: بهــره برداری از فــاز 11 پارس جنوبی 
می تواند برای تأمین منابع انرژی مورد نیاز مفید و 
مؤثر باشد و دغدغه اصلی و چالش اصلی ما را برای 

تأمین انرژی برطرف کند.

خبر

بانک مرکزی طبق همان 
وعــده ای کــه رئیس کل 
آن داده بــود، وارد مرحله 
برخورد با بانک های ناتراز 
شــد. اولین اقــدام در این 
زمینه واگذاری حق رای 60 درصد از ســهام بانک 
آینده به وزارت اقتصاد و مرحله بعدی ادامه همین 
برنامه برای دیگر بانک ها با شــرایط مشابه است. به 
گزارش ایسنا، برخورد با بانک های ناتراز که با اضافه 
برداشت به افزایش و رشد پایه پولی و نهایتا نقدینگی 
و تورم بیشــتر کمــک می کنند. جزو نخســتین 

برنامه های رئیس کل جدید بانک مرکزی بود.
محمدرضا فرزین در اردیبهشــت ماه اعلام کرده 
بود که بانک های ناتراز تا شهریور ماه فرصت دارند 
تا از این وضعیت خارج شــوند و در غیر این صورت 
باید منتظر عواقب آن باشــند. طبق اولتیماتوم او، 
بانک های ناتراز شش ماه فرصت دارند تا این معضل 
اصلی شــان را که تاثیر نامطلوبی در شاخص های 

کلان اقتصادی دارد برطرف کنند.
به گفته فرزین، اگر بانکی همواره ناترازی داشــته 
باشــد و در عین حال بخواهد به فعالیت خود ادامه 
دهد به ناچار باید به سمت تعیین تکلیف و انحلال 
آن بانــک پیش برویــم. البته عموم ایــن بانک ها 
دارایی های مناســبی اعم از املاک و غیره دارند؛ 
لذا هیأت مدیره این دســته از بانک ها می بایست 

عزم لازم را برای حل این مشــکل فورا بکار گیرند. 
رئیس شورای پول و اعتبار به مشکلات سهامداری 
برخی بانک ها اشــاره و اظهار کرد کــه هم اکنون 
چند بانک مشکل ســهامداری دارند که برای رفع 
مشکلات آنها در حال مذاکره هســتیم. البته این 
 معضل، مشتمل بر تعدادی از بانک های خصوصی 

و دولتی است.
البته رئیس جمهور نیز اخیرا دستور اکیدی درباره 
رســیدگی و برخورد با بانک های ناتــراز به وزارت 

اقتصاد و بانک مرکــزی داده و تاکید کرد که هیچ 
تاخیری در تعیین تکلیف و رســیدگی به عملکرد 
چند بانک متخلف پذیرفته نیست و بانک مرکزی 
و وزارت اقتصاد موظف هســتند در یک بازه زمانی 
مشــخص برای اصلاح این وضعیت برنامه ریزی و 

اقدام کنند.
حالا با نزدیک شدن به این مهلت شش ماهه به نظر 
می رسد دولت با جدیت بیشتری به این مسئله وارد 
شده است؛ چرا که دوشــنبه هفته جاری بالاخره 

پس از رفت و برگشــت های فراوان، وزارت اقتصاد 
حق رای 60 درصد از سهام بانک آینده را به صورت 
مستقیم و غیر مستقیم به نام یک شخص واحد بود 
و برای آن مجوزی از بانک مرکزی نداشــت را در 
اختیار گرفت تا بتواند برای ایــن بانک ناتراز که بر 
اســاس آمارها بیش از ۲۵ درصد از رشد پایه پولی 
کشور ناشــی از اضافه برداشت آن است، در جلسه 

آتی مجمع سالانه اش تعیین تکلیف کند.
البته این پایان ماجرا نبود و دو روز بعد از این اتفاق، 
ســهام مازاد ســهامداران بانک های خصوصی نیز 
اعلام شــد. در این راســتا وزارت امور اقتصادی و 
دارایی جزئیات سهام مازاد سهامداران بانک های 
خصوصی که مجمع آن ها تاکنون برگزار شده است 

را اعلام کرد.
در این اطلاعیه نام 9 بانک خصوصی سرمایه، اقتصاد 
نوین، پارسیان، سینا، تجارت، صادرات ایران، شهر، 
کارآفرین و گردشــگری اعلام شد. از سوی دیگر با 
توجه به اینکه طبق قانون سیاست های کلی اصل 
44، هیچ مالک واحدی نمی تواند بدون اجازه بانک 
مرکزی بیش از 10 درصد یک بانک را داشته باشد. 
حق رای سهام مازاد سهامداران، به وزارت اقتصاد 
منتقل خواهد شد. این ها نشان از جدیت مجموعه 
دولت برای حل مشکل ناترازی بانک ها است که باید 
دید این معضل که سال هاست بر اقتصاد ایران سایه 
انداخته، چه زمانی حل خواهد شــد و تا چه اندازه 
می تواند مانع افزایش پایه پولی کشور و نهایتا رشد 

نقدینگی و افزایش تورم شود؟

۹ بانک در لیست قرار دارند 

ورود جدی به بانک های ناتراز

ورود ۲۰ هزار خودروی وارداتی 
به گمرک

سخنگوی کمیســیون صنایع و معادن مجلس 
شورای اسلامی گفت: دولت مانند مجلس برای 
واردات خودرو مصمم اســت و کیفیت، قیمت و 
واردات خودرو سه محور کلیدی است که از سوی 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس با جدیت دنبال 

می شود.
روح الله عباســپور درباره آخرین اقدامات صورت 
گرفته از ســوی مجلس و دولت بــرای واردات 
خودرو، بیان کرد: مجلس در بودجه ســال های 
1401 و 140۲ تصویب کرد تا واردات خودروهای 
خارجی با انتقال دانش فنی انجام شود. برای واردات 
خودروهای کارکرده نیز مصوب کرد تا خودروهایی 
که بین یک تا پنج ســال عمر دارند، وارد کشور 

شوند.
نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی 
در ادامه اظهار کرد: دولت نیــز آئین نامه واردات 
خودرو را تهیه کرد و بر اساس گزارش مسئولان 
وزارت صمت، اکنون بالغ بــر ۲0 هزار خودروی 
وارداتی در گمرک کشور وجود دارد که باید شماره 

گذاری شوند.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس با بیان 
اینکه دولت نیز همانند مجلس برای واردات خودرو 
مصمم و جدی است، گفت: در برخی موارد نواقصی 
برای واردات خودرو دیده می شــود که ان شاءالله 
هرچه زودتر مرتفع شده و شاهد ورود خودروهای 

بیشتری به کشور خواهیم بود.
عباسپور تصریح کرد: کمیسیون صنایع با جدیت 
موضوع واردات خودرو را دنبال خواهد کرد. قیمت، 
کیفیت و واردات خودرو ســه اولویت اساســی 
کمیســیون صنایع و معادن مجلس است که در 
نشست مشترک اخیر کمیســیون با وزیر صمت 
نیز پیگیری هــای لازم پیرامون این ســه محور 

صورت گرفت.

کاهش ۴.۷ درصدی شــاخص 
تولید شرکت های صنعتی بورسی 
مرکز پژوهش های مجلس طی گزارشــی به 
پایش بخش حقیقی اقتصاد ایــران در تیرماه 
سال 140۲ در بخش صنعت و معدن، پرداخت. 
دفتر مطالعات اقتصــادی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اســلامی در گزارشی با عنوان 
»پایش بخش حقیقی اقتصاد ایران در تیرماه 
سال 140۲ بخش صنعت و معدن« آورده است 
که تحلیل روند رشد بخش صنعت از جنبه های 
مختلف، عاملی کلیدی در تحلیل های خُرد و 
کلان اقتصادی و یکی از ارکان تصمیم گیری در 
حوزه اقتصاد است. شاخص تولید بخش صنعت 
به دلیل تأثیر نوسانات سطح فعالیت صنعت بر 
بخش های دیگر اقتصاد، به عنوان یک شاخص 
مهم اقتصادی کوتاه مدت مورد اســتفاده قرار 

می گیرد. 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی 
به صورت ماهیانه شاخص تولید، فروش و قیمت 
شرکت های بورسی را محاسبه می کند. اهمیت 
این شاخص به روز، برای اقتصاد ایران که تحولات 
زیادی دارد بیشــتر خواهد بود، زیرا بازخورد 
شوک های وارده به اقتصاد ایران و واکنش های 
سیاستگذاران باید در تواتر کمتر از فصل، مورد 
رصد قرار گیــرد؛ این در حالی اســت که آمار 
رسمی بخش حقیقی به صورت فصلی و با تأخیر 

ارائه می شود.
گزارش مرکــز پژوهش های مجلــس عنوان 
می کند که طی تیرماه ســال 140۲، شاخص 
تولید شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه 
مشابه سال قبل با افزایش ۳ درصدی و نسبت به 
ماه قبل با کاهش ۷/4 درصدی مواجه شده است. 
در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل، از بین 
1۵ رشته فعالیت صنعتی بورسی ۸ رشته فعالیت 
افزایش در شــاخص تولید و ۷ رشــته فعالیت 
کاهش در شــاخص تولید را تجربــه کرده اند. 
رشته فعالیت های »تجهیزات برقی«، »دارو«و 
»خودرو و قطعات« بیشترین سهم را در افزایش 
شاخص تولید و رشته فعالیت های »محصولات 
فلزی به جز ماشین آلات و تجهیزات« و »غذایی و 
آشامیدنی بجز قند و شکر« بیشترین سهم را در 

کاهش شاخص تولید داشته اند. 
همچنین طی تیرماه ســال 140۲ نسبت به 
ماه قبل، رشته فعالیت های »کک و پالایش« و 
»شیمیایی به جز دارو« افزایش ناچیز در شاخص 
تولید داشته اند و سایر رشته فعالیت ها کاهش در 
شاخص تولید را ثبت کرده اند که بیشترین سهم 
در کاهش شاخص تولید به رشته فعالیت های 
»محصــولات فلزی به جــز ماشــین آلات و 
تجهیزات«، »لاستیک و پلاستیک« و »فلزات 

پایه« تعلق داشت.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه صنعت 
لوازم خانگی نیازمند یک رسیدگی است، گفت: 
اخیرا به دلایــل فنی و غیر فنــی در این بخش 
نوسانات قیمتی وجود داشته که وزارت صمت 
مشغول بررســی آنهاســت و احتمالاً اقدامات 
ســازنده برای تعدیل قیمت  لــوازم خانگی در 

دستور کار داشته باشیم.
عباس علی آبادی با بیان اینکه حدود ۳4 درصد 
اقتصاد کشور از جمله اصناف، تولیدکنندگان، 
معادن و غیره به طور مستقیم با وزارت صنعت، 
معدن و تجــارت ارتباط دارد، اظهار کرد: ســه 
حوزه مهم صنعت، معدن و تجارت باید بتوانند به 
نحو مناسبی نیازهای مردم را پاسخ دهند. البته 
وزارتخانه ها دستگاه های سیاستگذار هستند و 
برای سیاست گذاری در این حوزه باید مولفه های 
اصلی تولید و واردات در سطح عرضه و مصرف و 
صادرات در ســمت تقاضا را به صورت یکپارچه 
مدیریت کــرد. بنابراین به عنوان کارشــناس 
می گویم در سیاســت گذاری این چهار مولفه، 

باید اتحاد وجود داشته باشد.
وزیر صمت در ادامه با اشــاره بــه اینکه مجمع 
جهانی اقتصاد یک موسســه مهم است که در 
اقتصاد جهانی نقش مهمــی دارد، تصریح کرد: 
این موسســه هر ســال در گزارش هــای خود 
جمع بندی از حوزه اقتصادی دنیا و پیش بینی 
چالش ها را مطرح می کند. از سال ۲01۸ تاکنون 
گزارش های این نهاد قابل توجه اســت، چرا که 
برخی از پارامترهایی که جنبــه یا تاثیر جهانی 
داشتند، از جمله کووید 19 یا جنگ اوکراین را 

مورد توجه قرار داده است.
وی افــزود: مجمع جهانی اقتصــاد 10 چالش 
اصلی را در ســال ۲019 معرفی کرده و نشــان 

می دهد آثار کووید 19 تا سال ها پایدار می ماند 
و معتقد اســت ممکن اســت در اقتصاد اثرات 
راهبردی و مهم بگذارد که شــاهد آن هستیم. 
بنابراین در شرایط خاصی قرار داریم که نیازمند 
توجه، تحمــل و اراده همگان هســتیم. بخش 
دیگــری از این گــزارش می گوید که اساســاً 
نمی توان این مشــکلات را به صورت بخشــی 
حل کرد. روزی کــه اراده جهانی بــه حل این 
مسائل اختصاص پیدا کند، حل شدن آنها شانس 
بیشــتری پیدا می کند. در غیر این صورت، اگر 
 هم این مســائل حل شــود به صورت محدود 

خواهد بود.
علی آبادی با اشاره به برنامه ای که در زمان گرفتن 
رای اعتماد به مجلس ارائه کرده، تصریح کرد: در 
این برنامه با بررسی کارشناسان مختلف، هشت 
سیاست کلی یا راهبرد معرفی شده است. در این 
برنامه انتظارات مردم و دولت تشریح شده و به 
این موضوع پرداخته شده که چگونه می توان این 
انتظارات را برآورده کرد و چه موضوعاتی باید در 

اولویت  قرار گیرد.
این مقام مســئول در ادامه در پاسخ به سوالی 
دربــاره ممنوعیت های واردات، بــا بیان اینکه 
تصمیم گیری ها در دولــت و وزارت صمت باید 
جامع باشــد، تصریح کرد: در همه جای دنیا از 
وضع تعرفه استفاده می کنند تا تولید و واردات با 

مصرف و صادرات به تعادل برسد.
وی افزود: به طــور کلی صنعت لــوازم خانگی 
نیازمند یک رسیدگی است. اخیرا به دلایل فنی 
و غیر فنی در این بخش نوسانات قیمتی وجود 
داشته که وزارت صمت مشغول بررسی آنهاست 
و احتمالاً اقدامات ســازنده برای تعدیل بازار یا 

تعدیل قیمت ها در دستور کار داشته باشیم.

در خبری اعلام شد که بســیاری از متقاضیان 
سامانه یکپارچه فروش خودرو انصراف داده اند 
که به اعتقاد رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو، 
علت این امــر کاهش فاصله قیمــت خودرو در 
کارخانه و بازار است. مرحله دوم سامانه یکپارچه 
فروش خودرو اواخر فصل بهار سال جاری برگزار 
شد که طبق آمار غیررسمی بالای ۲ میلیون نفر 
در این ســامانه ثبت نام کردند و بنا به برنامه و 
ظرفیت تولید خودروسازان، نوبت تحویل برخی 

از متقاضیان به سال آینده موکول شد.
با این حــال طبق جدیدترین آمــاری که مدیر 
ســامانه یکپارچه فــروش خــودرو ارائه کرده 
حدود 10 درصد از متقاضیان خرید خودروهای 
مونتاژی نســبت به پرداخت وجه خرید خودرو 
اقدام کرده اند؛ یعنــی 90 درصد از متقاضیان از 
خرید خودرو منصرف شــده اند. از سویی دیگر 
طبق همین آمــار، برای یکی از خودروســازان 
دولتی نیــز از ۲10 هزار نفری که در ســامانه 
ثبت نام کرده بودند فقط 140 هــزار نفر اقدام 
به تکمیل وجه کرده اند. ســعید موتمنی رئیس 
اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودروی 
تهران گفت: تقریباً از حدود سه ماه پیش رکود 
بازار شروع شــده و همچنان ادامه دارد. در این 
مدت نوســانات جزئی در قیمت ارز داشتیم که 
این نوسانات خود را در قیمت خودرو هم نشان 
داد و ۵ درصدی قیمت خــودرو بالا رفت اما باز 
هم همزمان با ورود دلار به کانال 49 هزار تومان، 

قیمت خودرو نیز در بازار پایین آمد.
وی افزود: بنابراین اکثر سرمایه گذاران در بازار 
خودرو که در ســامانه یکپارچه فروش خودرو 
به دلیل فاصله قیمتی کارخانه و بازار خودروها 
ثبت نام کرده بودند وقتی می بینند فاصله قیمت 

خودرو در کارخانه و بــازار تنها یک تا دو درصد 
است و حتی در مواردی کمتر از قیمت کارخانه 
هم شده اســت، دیگر تمایلی به خرید از سامانه 
ندارند. از ســویی دیگر می ترسند که قیمت در 

بازار کمتر هم شود.
موتمنی گفت: در حال حاضر در بازار هم معاملات 
به دلیل بحث واردات خودرو در نقطه صفر است 
و مردم منتظر آئین نامه و جزئیات واردات خودرو 
هستند. وی تصریح کرد: در حال حاضر خریدار 
و فروشنده بلاتکلیف هستند و با شروع واردات 
نه تنها بازار خودرو رونق می گیرد بلکه خریدار و 

فروشنده هم تکلیف خود را می دانند.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشندگان 
خودروی تهران در مورد اینکه با توجه به کاهش 
استقبال مردم از خرید خودرو، شرکت ها از چه 
طریقی می توانند خودروی خود را بفروشــند، 
گفت: زمانی که مشتری کم می شود شرکت برای 
فروش محصولات خود فروش قسطی می گذارد 
و پیش بینی می شود که این اتفاق در بازار ایران 

هم رخ دهد.
به عنوان نمونــه یکی از خودروهای شــرکت 
کرمان موتور در بازار ۲00 میلیون تومان کمتر 
از کارخانه اســت بنابراین به صــورت لیزینگی 
می فروشند. موتمنی تاکید کرد: در صورتی که 
اتفاق خاصــی نیفتد و خودروهــای خارجی به 
صورت واقعی وارد بازار شــوند و به نوعی عرضه 
خودرو افزایش یابد قطعاً قیمت ها در بازار روند 
نزولی را ادامه خواهند داد. رضا فاطمی امین وزیر 
سابق صمت نیز سال گذشته وعده داده بود که با 
توجه به اینکه پیش بینی می شود قیمت کارخانه 
و بازار خودروها بهم نزدیک شود از پاییز 140۲ 

فروش اقساطی خودروها کلید خواهد خورد.

وزارت اقتصاد دســتورالعمل متنوع سازی روش های 
ورود سرمایه به کشــور برای سپرده گذاری بلندمدت 

ارزی و سرمایه گذاری را آماده کرد.
به گزارش مهر، وزارت امور اقتصادی و دارایی دستور 
العمل اجرایی مربوط به متنوع سازی روش های ورود 
سرمایه به کشور برای سپرده گذاری بلند مدت ارزی و 
سرمایه گذاری را به استناد مصوبه هیأت وزیران آماده 
کرد. بر اساس ماده نخست این دستورالعمل جزئیات 
نحوه ورود سرمایه برای سپرده گذاری بلندمدت ارزی 
جهت اخذ اقامت ۵ ســاله به روش حواله و اسکناس 
ارز مســتند به اظهارنامه ارز همراه مســافر مشخص 

شده است.
بر این اســاس، بانک ملی ایران مجاز است به نیابت از 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نسبت به انعقاد 
قرارداد سپرده گذاری ارزی ویژه در قالب افتتاح حساب 
ارزی به میزان حداقل 100 هزار دلار آمریکا و یا معادل 
آن به سایر ارزهای جهان روای مورد تأیید بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران به صورت حواله و اسکناس 
برای متقاضیان اتباع خارجی اقدام و با انجام هماهنگی 
لازم با اداره خزانه داری ارزی بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران، حواله وارده را در حساب های مورد نظر 
اداره مذکور کارسازی و با اسکناس مأخوذه را به بانک 

مرکزی جمهوری اسلامی ایران تحویل دهد.
در همین حال بانک ملی ایران در رابطه با سپرده های 
ارز با منشأ اسکناس، مکلف اســت ضمن اطمینان از 

اصالت مستندات ورود ارز از جمله اظهارنامه ارز همراه 
مسافر ارائه شده توسط متقاضی، مراتب امکان خروج 
اصل سپرده به خارج از کشور پس از لغو اقامت به صورت 
اسکناس به همان ارز اظهار شده با ارائه اظهارنامه یاد 
شــده را پس از اخذ تاییدیه از وزارت کشور و سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران به 

سپرده گذار اعلام کند.
ضمناً اســتفاده از اظهارنامه مزبور جهــت خروج ارز 
اشخاص ثالث امکان پذیر نیست. علاوه بر این بانک های 
برون مرزی )آف شــور( می توانند در چارچوب همین 
دستورالعمل با مجوز و تأیید بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران اقدام کنند.روش های مجاز ورود سرمایه 
در این دســتورالعمل همچنین روش های مجاز ورود 
سرمایه جهت سرمایه گذاری موضوع قانون تشویق و 

حمایت سرمایه گذاری خارجی نیز تعیین شده است.
بر این اساس ورود ســرمایه نقدی از طریق بانک های 
خصوصی و دولتی ایرانی به صورت حواله و اسکناس با 
ثبت در سامانه های مورد تأیید بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران از جمله نیما و سنا مجاز است. بر اساس 
تبصره ایــن بند بانک هــای برون مرزی )آف شــور( 
می توانند در چارچوب همین دســتورالعمل با مجوز 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و تأیید سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های های اقتصادی و فنی ایران 
اقدام کنند. بر این اساس همچنین ورود سرمایه نقدی از 
طریق صرافی های بانکی و غیربانکی مجاز تحت نظارت 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به صورت حواله و 
اسکناس با ثبت در سامانه های مورد تأیید بانک مرکزی 

از جمله نیما و سنا مجاز است.
ورود ســرمایه نقدی به صورت اسکناس باید مستند 
به اظهارنامه ارز همراه مسافر باشد و بر اساس تبصره 
این بند گمرک موظف است اظهار نامه ارزی موضوع 
این دســتورالعمل را بدون هیچ گونــه محدودیت در 
کف و سقف میزان سرمایه نقدی ورودی ثبت و صادر 
کند. امکان ورود سرمایه از طریق تهاتر با سرمایه گذار 
خارجی و داخلی ورود ســرمایه سرمایه گذار خارجی 
موضوع ماده 6 قانون تشویق و حمایت سرمایه گذاری 
خارجی از طریق تهاتر سرمایه با سرمایه گذار خارجی 
موضوع همان قانون که قصد خــروج منابع حاصل از 
موضوع مواد 1۳، 14 و 1۵ قانون از جمله ســود اصل 
سرمایه و عوائد حاصل از ســرمایه را دارند نیز در این 

دستورالعمل مجاز شده است.
در این روش سرمایه گذار خارجی دارای مجوز سرمایه 
گذاری خارجی که قصد ورود سرمایه خارجی به کشور 
را دارد، ســرمایه نقدی خود را با سرمایه گذار خارجی 
دیگری که مجوز انتقال موضوع مواد 1۳، 14 و 1۵ قانون 
دارد، تهاتر می کند. این روش صرفاً بین سرمایه گذاران 
خارجی دارای مجوز موضوع قانون تشــویق و حمایت 
سرمایه گذاری خارجی و با تأیید هیأت سرمایه گذاری 
خارجی موضوع ماده 6 قانون مورد پذیرش قرار می گیرد.
در همین حال تهاتر بین سرمایه گذار خارجی موضوع 

ماده 6 قانون تشویق و حمایت سرمایه گذاری خارجی 
)ســرمایه گذار خارجی( که قصد ورود سرمایه نقد به 
کشور دارد با فعال اقتصادی داخل کشور )سرمایه گذار 
داخلی( متقاضی واردات کالاهای مجاز برای واردات 
ماشین آلات، تجهیزات و مواد اولیه خط تولید سرمایه 

گذار داخلی به کشور نیز مجاز است.
در این روش ســرمایه گذار داخلی از محل ارز با منشأ 
خارجی سرمایه گذار خارجی، از طریق انعقاد قرارداد با 
سرمایه گذار خارجی، مبادرت به واردات قانونی کالای 
مجاز با تأیید وزارت صنعت، معدن و تجارت و سازمان 
ســرمایه گذاری و کمک های اقتصــادی و فنی ایران 
می کند. پس از واردات قطعی کالا به کشور و به کارگیری 
آن در بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران )ارزش 
مندرج در رســید پروانه الکترونیکی واردات( و واریز 
معادل ریالی ارزش کالای وارد شده مورد تأیید گمرک، 
از طرف سرمایه گذار داخلی به حساب شرکت سرمایه 
پذیر سرمایه گذار خارجی در ایران، به عنوان سرمایه 
خارجی وارده سرمایه گذار خارجی در دفاتر سازمان 
سرمایه گذاری و کمک های اقتصادی و فنی ایران پس 
از تأیید هیأت سرمایه گذاری خارجی موضوع ماده 6 

قانون ثبت می شود.
البته ســرمایه گــذار داخلی موضوع ایــن بند، فعال 
اقتصادی ایرانی داخل کشور است که رابطه سهامداری 
و قراردادی با ســرمایه گذار خارجی در طرح سرمایه 

گذاری خارجی مصوب موضوع ماده 6 ندارد.

وزیر صمت:

تعدیل قیمت  لوازم خانگی در دستور کار است
فاصله قیمت خودرو در کارخانه و بازار ۲ درصد شد

انصراف بسیاری از متقاضیان سامانه یکپارچه خرید خودرو 

نحوه ورود سرمایه حداقل ۱۰۰ هزار دلاری برای اخذ اقامت ۵ ساله

گروه اقتصاد ایران وجهان
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مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: طی 
ســه ماهه اخیر ۹۵۰۰ گشت با هدف ساماندهی 
مشاوران املاک انجام شــده که منجر به ۲۱۰۰ 

اخطار و ۸۵۰ پلمب شده است.
حسین جنتی  گفت: گشت های مشترک شامل 
نمایندگانی از وزارت راه و شهرسازی، اداره کل راه 
و شهرسازی استان تهران، تعزیرات، اماکن و بسیج 
اصناف از مناطق شمال، جنوب، شرق و غرب شهر 

تهران و شهر های استان بازدید های جداگانه ای 
داشته است. طی سه ماهه اخیر ۹۵۰۰ گشت با 
هدف ساماندهی مشاوران املاک انجام شده که 

منجر به ۲۱۰۰ اخطار و ۸۵۰ پلمب شده است.
جنتی تعداد مشاوران املاک استان تهران را ۱۱ 
هزار واحد اعلام کرد و گفت: پیش بینی می شود 
بیش از ۱۲۰۰ مشاور املاک غیرقانونی باشد یعنی 

املاکی فاقد مجوز فعالیت صنفی هستند.

وی جریمه اخذ شــده را ۸۵۰ میلیــارد تومان 
اعلام کرد و افزود: داشتن مجوز فعالیت صنفی، 
نصب نرخ نامــه در معرض دید مشــتریان، اخذ 
صحیح و قانونی کمیســیون امــلاک و اعطا کد 
رهگیری بــدون دریافت وجه بــه متقاضیان از 
مــواردی اســت کــه در بازرســی های املاک 
 مــورد توجــه و تدقیق گشــت های بازرســی 

قرار می گیرد.

مدیرعامل برق منطقه ای تهــران گفت: آمارهای 
افزایش تولید نشانگر تامین برق کافی برای صنایع 
کشور است. حبیب قراگوزلو با اشاره به رشد مصرف 
برق ۴ هزار مگاواتی امسال در کشور نسبت به سال 
گذشته گفت: بر اســاس برنامه ریزی های انجام 
شــده برای تأمین برق صنعت در تابســتان، برق 
صنایع کوچک و کارگاه های صنعتی که ۹۲ درصد 
کل مشــترکان صنعتی را تشکیل می دهد، بدون 

محدودیت تأمین شد.
وی ضمن اشاره به آمار ۶ ماهه نخست سال گذشته 
اضافه کرد: بر اســاس آمارهای موجود در ســال 
گذشته مصرف برق کشور، در بخش صنعتی با رشد 
۷.۶ درصدی و سایر مصارف با رشد ۳.۲ درصدی 
همراه بــود و همچنین مصرف بخــش خانگی با 
برنامه ریزی و اجرای طرح های تشویقی نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته ۲ درصد کاهش را نشان 
داد که حاکی از موفقیت اجرای طرح های وزارت 

نیرو در زمینه مدیریت مصرف است.
قراگوزلو افزود: از آنجایی که برق اصلی ترین انرژی 
مصرف صنایع برای تولید است، آمارهای افزایش 
تولید نشانگر تأمین برق کافی برای صنایع کشور 

بوده که نه تنها منجر بــه اعمال محدودیت تولید 
نشده، که افزایش ظرفیت تولید صنایع بزرگ هم 
قابل توجه بوده است. به طوری که در بازه زمانی ۱۳ 
خرداد تا ۱۰ تیرماه ۱۴۰۲، شاهد رشد چشمگیر 

ظرفیت تولید کالا در همه بخش ها بودیم.
مدیرعامل برق منطقه ای تهران خاطرنشان کرد: به 
عنوان نمونه رشد تولید ایران در بخش فولاد به ۱۷.۴ 

درصد رسیده که این موفقیت قابل توجهی است.
وی با اشاره به شــرایط به هم پیوسته شبکه برق 
و حدود ۱۰۰ ســاعت طول دوره اوج بار تابستان 
گفت: تدبیری که وزارت نیرو امسال برای مشارکت 
شهروندان و مشترکان خانگی برای کاهش مصرف 
در ســاعات اوج بار انجام داد قابل توجه بوده است 
در واقع پاداش جذاب ۲۰ برابری قیمت برق برای 
صرفه جویی به نسبت دوره مشابه سال قبل اقدام 
اررزنده ای بود که تأثیر آن را در عبور موفق از دوره 

اوج بار امسال مشاهده می کنیم.
قراگوزلو در پایان با تاکید بر ضرورت مصرف بهینه 
برق، خواستار رعایت نکات ساده مدیریت مصرف 
برق در ساعات اوج مصرف از ساعت ۱۱ تا ۱۷ و ۱۸ 

تا ۲۳ از سوی مشترکان شد.

مدیرکل دفتر نهادهای اشتغال و هدایت نیروی کار 
وزارت کار درباره اعزام نیروی کار به خارج از کشــور 
گفت: هدف گذاری اعزام نیروی کار به خارج از کشور 
در سال جاری، اعزام تعداد ۱۰ هزار نفر از طریق دفاتر 
کاریابی خارجی مجاز به کشورهای نیروپذیر می باشد.
امید ملک, مدیر کل دفتر نهادهای اشتغال و هدایت 
نیروی کار وزارت کار درباره آخرین آمار از اقدامات و 
برنامه های دولت در اعزام نیروی کار به خارج از کشور 
گفت:وزارت تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی اقدامات 
متعددی را در ســنوات گذشــته برای اعزام نیروی 
کار مازاد ایرانی به کشــورهایی همچون استرالیا و 
کره جنوبی با عقد تفاهم نامه با این کشورها به انجام 
رســانده بود، لیکن طی چند سال گذشته علی رغم 
اقدامات انجام شــده، هیچگونه تفاهم نامه و برنامه 
عملیاتی خاصی برای اعزام نیروی کار از طریق بخش 
دولتی به انجام نرسیده و اعزام نیروی کار تنها از طریق 
دفاترکاریابی خارجی دارای مجــوز از این وزارتخانه 

صورت می پذیرفت.
وی ادامه داد: بــا روی کار آمدن دولت ســیزدهم و 
انتصاب دکتر مرتضــوی در وزارتخانه، موضوع اعزام 
نیروی کار مازاد ایرانی به خارج از کشــور در دستور 

کار این وزارتخانه قرار گرفت و مذاکراتی با کشورهای 
ارمنستان،  قطر، عراق، لبنان در این خصوص انجام 

شد.
ملک بیان کرد: در جریان سفر  وزیر کار قطر و هیئت 
همراه به جمهوری اسلامی ایران در تیرماه سال جاری، 
پنجمین نشست کمیته مشــترک اعزام نیروی کار 
ایرانی به قطر با حضور وزرا، معاونین و سایر مسئولان 
دو طرف برگــزار گردید. در همیــن ارتباط، فرآیند 
اعزام نیروی کار به این کشور توسط معاونت توسعه 
کارآفرینی و اشتغال تعیین و به منظور اجرایی نمودن 
فرایند  مراتب به مرکز روابط عمومی و امور بین الملل 

وزارت متبوع ارسال گردید.
مدیرکل دفتر نهادهای اشتغال و هدایت نیروی کار 
وزارت کار درباره ملاک اعــزام نیروی کار به خارج از 
کشور توضیح داد: پیش زمینه اعزام نیروی کار مازاد 
ایرانی به خارج از کشور، در وهله نخست حفظ کرامت 
نیروی کار ایرانی با هدف تجربــه اندوزی، ارزآوری و 
انتقال دانش می باشد در همین راستا آشنایی با زبان، 
داشتن مهارت، توانایی و استانداردهای لازم بر اساس 
نیاز کشــورهای متقاضی و نیرو پذیر، دانش زبانی، 

مدرک زبان معتبر و سایر مدارک مورد نیازمی باشد.

بررســی هــای میدانــی از وضعیت پمــپ بنزین 
های پایتخت نشــان می دهد طی ســاعات پایانی 
پنج شــنبه، وضعیت جایگاه های عرضه ســوخت 
در تهــران عــادی شــده و از صف هــای طولانی 
خبری نیســت. به گزارش تســنیم، در پی انتشار و 
باور شــایعه گرانی بنزین در فضــای مجازی، چند 
 روزی هیجانــات کاذب به بحث تأمیــن بنزین در 
جایگاه های عرضه ورود کــرده و در کنار پرمصرفی 
و تقاضای بالای روزهای تابســتانی بنزین، شــاهد 
 مراجعــه بیــش از نیــاز برخــی شــهروندان به 
جایگاه های عرضه سوخت بودیم و این امر، صف های 

طولانی در برخی پمپ بنزین ها ایجاد کرده بود.
باور شــایعات کمبود و یا گرانــی بنزین، خراب 
بودن برخی نازل های ســوخت گیری، تقاضای 
بالای بنزین برای ســفرهای درون شــهری و 
برون شهری تابستانی، نرسیدن به موقع بنزین 
به برخی جایــگاه های عرضــه و تصمیم اخیر 
 برای محدود شدن ســوخت گیری با کارت آزاد 
جایگاه ها و کارت سوخت شخصی، دلایلی است 
که به طولانی شــدن صف های خرید بنزین در 

برخی نقاط تهران منجر شد.

محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور از تعدادی 
جایگاه عرضه سوخت در ســطح تهران بازدید 
کرد و با حضــور در مرکز پخــش فرآورده های 
نفتی از نزدیــک در جریان رونــد توزیع بنزین 
و ســوخت گیری خودروها قرار گرفت.  معاون 
اول رئیس جمهور، در میانه روز گذشــته )پنج 
شنبه ۲۶ مرداد( اظهار داشت: گزارش ها نشان 
می دهد که در ۱۵ جایگاه در تهران هنوز ازدحام 
وجود دارد که برای حل این مشــکل در جلسه 
تصمیم گیری و مقرر شد که ســقف برداشت و 
برخی محدودیت ها لغو شود تا شرایط به حالت 

عادی بازگردد.
در ســاعات بعد از غروب تا پایان شب روز پنج 
شنبه و شروع بامداد، بررسی های میدانی از نقاط 
مختلف شهر تهران نشــان می دهد که وضعیت 
جایگاه های عرضه سوخت در تهران عادی شده 
و از صف هــای طولانی خبری نیســت. به نظر 
می رســد تصمیم دولت برای برداشتن سقف و 
محدودیت استفاده از کارت ســوخت در نقاط 
پرتردد تهران، تأثیر بسزایی در بازگشت سریع به 

شرایط عادی داشته است.

رئیس اتحادیه ســازندگان و فروشندگان عینک 
تهران گفت: عینک بــا توجه به نوســانات ارزی 
رشــد بیش از ۲۰۰ درصدی را تجربه کرده است 
و مصرف کنندگان بیشــتری، عینک های طبی را 
برای چندین بار تعمیر می کنند. علیرضا خلیل نژاد، 
رئیس اتحادیه سازندگان و فروشندگان عینک تهران 
درباره وضعیت بازار فعالان این صنف گفت: متأسفانه 
بازار عینک در شــدیدترین و کم نظیرترین رکود 

اقتصادی به سر می برد. رئیس اتحادیه سازندگان 
و فروشندگان عینک ادامه داد: فعالان صنف تولید 
و توزیع عینک تا بــه امروز چنین رکــودی را در 
بازارتجربه نکرده اند، زیرا از یک سو قیمت عینک با 
توجه به نوسانات ارزی رشد بیش از ۲۰۰ درصدی را 
تجربه کرده است و از سوی دیگر فقر حاکم بر جامعه 
افزایش یافته و قدرت خرید این کالا هرچند ضروری 
کاهش یافته است به همین دلیل مصرف کنندگان 

بیشتری عینک های طبی را برای چندین بار تعمیر 
می کنند و عینک آفتابی را نیز از سبد خرید خود 

خارج کرده اند.
وی با اشاره به عرضه عینک های تقلبی و قاچاق در 
بازار گفت: ممنوعیت واردات کالا و افزایش قیمت ارز 
دو فاکتوری هستند که موجب شده تا عینک های 
قاچاق با کمترین هزینه وارد کشور شده و در بازار با 

قیمت های گزاف عرضه شود.

۹ هزار و ۵۰۰ بازرسی از مشاورین املاک تهران

صف های طولانی سوخت گیری تقریباً جمع شداعزام ۱۰ هزار کارگر به خارج از طریق دفاتر خارجیتامین حداکثری برق صنایع، بدون محدودیت

رشد ۲۰۰ درصدی قیمت عینک

عملکرد دولت سیزدهم در حوزه مسکن و شهرسازی 
حاکی اســت که از ابتدای اجرای طرح نهضت ملی 
مسکن تاکنون یک میلیون و ۴۷۶ هزار و ۹۹۱ واحد 
در قالب های گوناگون در سراســر کشــور در دست 

ساخت است.
به گزارش وزارت راه و شهرسازی، بر اســاس گزارش ارایه شده، عملکرد این 
وزارتخانه در بخش تامین زمین، ساخت مسکن و تامین خدمات زیربنایی و 
روبنایی شهرهای جدید و نوســازی بافت های فرسوده شامل موارد متعددی 
است که بخشی از آن شــامل تدوین برنامه تفصیلی تولید ۴ میلیون مسکن 
طی چهار سال به تفکیک استان ها و شهرهای مختلف کشور و تأمین زمین به 

استعداد بیش از ۱.۸ میلیون واحد مسکونی است.

یک میلیون و ۴۷۶ هزار و ۹۹۱ واحد نهضت ملی مسکن در سراسر 
کشور در دست ساخت است

این گزارش حاکی است که عملکرد واحدهای مسکونی شروع شده و در حال 
ساخت در قالب طرح نهضت ملی مسکن در مجموع یک میلیون و ۴۷۶ هزار 
و ۹۹۱ واحد است که جزئیات آنها بدین شــرح است: ۱۲۳ هزار و ۹۷۲ واحد 
در قالب نوسازی بافت های فرسوده، ۱۲۴ هزار و ۱۵۴ واحد در دست ساخت 
برای تامین مسکن کارکنان نیروهای مسلح، ۱۱۹ هزار و ۵۷۹ واحد ظرفیت 
واحد مسکونی قراردادهای منعقده برای پرداخت تسهیلات ساخت مسکن به 
اشخاص دارای زمین )خود مالکی( و ۲۹۵ هزار و ۳۱۹ واحد تعداد واحدهای 

مسکونی در دست ساخت جهت نوسازی مسکن روستائی است.
همچنین ظرفیت واحد مســکونی زمین های دولتی واگذار 

شــده به صورت انفرادی و گروهی به متقاضیان 
واجد شــرایط در قالب اجاره ۹۹ ساله 

معادل ۲۲۶ هزار و ۵۷۳ 

واحد مسکونی و واحدهای مسکونی در دســت ساخت برای متقاضیان واجد 
شرایط به صورت انبوه سازی روی اراضی اجاره ۹۹ ساله دولتی، معادل ۵۸۷ 

هزار و ۳۹۴ واحد است.

ابلاغ و پیگیری اجرای ۳۴۰ مصوبه در خصوص تولید مسکن
در حوزه شهرسازی و معماری نیز دولت سیزدهم از شهریورماه ۱۴۰۰ تا پایان 
تیر ۱۴۰۲ موفق شد تا ۳۴۰ مصوبه شــورای عالی شهرسازی و معماری ایران 
و کمیسیون ماده ۵ و کارگروه امور زیربنایی در خصوص نهضت تولید مسکن 
کسب کند که این میزان مصوبه در اجرای طرح نهضت ملی مسکن در حدود ۲۰ 
هزار و ۲۸۶ هکتار است. جزئیات این اراضی نیز شامل ۹۰ مصوبه شورای عالی 
شهرســازی و معماری به مســاحت ۱۷ هزار و ۳۹۸ هکتــار و ۲۵۰ مصوبه 

کمیسیون ماده ۵ و کارگروه زیربنایی به مساحت ۲ هزار و ۸۸۸ هکتار است.
همچنین، اخذ ۱۹۵ مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری شامل ۶۰ طرح 
جامع، ۲۰ سیاســت  گذاری و ضابطه  گذاری، ۹۵ مغایرت اساسی، ۷ پادگان  
و اراضی نظامــی، ۱۲ طرح  ویژه و یک طرح فرادســت از دیگر اقدامات دولت 

سیزدهم در بخش شهرسازی است.

احداث ۴ بیمارستان با ظرفیت ۸۲۷ تخت
این گزارش حاکی اســت که در بخش احداث ساختمان های 

عمومی و مهم، وزارت راه و شهرسازی موفق شد تا 
۴ بیمارستان با ظرفیت ۸۲۷ تخت 

شــامل بیمارستان 

آموزشــی تربت حیدریه با ظرفیت ۲۷۳ تخت، بیمارستان جایگزین شهید 
رجایی گچساران با ظرفیت ۱۴۲ تخت، بیمارستان جایگزین ۱۵ خرداد مهدی 
شهر با ظرفیت ۹۹ تخت و بیمارستان آموزشی جهرم با ظرفیت ۳۱۳ تخت را 

تکمیل و احداث کند.

بهره برداری از ۱۰۳ پروژه های روبنایی و زیربنایی 
در شهرهای جدید

بهره برداری از ۱۰۳ پروژه های روبنایی و زیربنایی در شهرهای 

جدید به میزان یک میلیون و ۷۲۱ هــزار و ۶۳۰ مترمربــع، و تکمیل پروژه 
سیگنالینگ قطار برقی )دو خطه ( گلشهر به شــهر جدید هشتگرد به میزان 
۲۶ کیلومتر از دیگر اقدامات وزارت راه و شهرسازی در آستانه دوسالگی دولت 

سیزدهم است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

عملکرد دولت سیزدهم در بخش مسکن و شهرسازی تشریح شد

رونق  اقتصادی  در  بخش  تولید  مسکن 
کاهش هزینه ساخت و ساز با توسعه افقی شهرها 

کاهش هزینه با توسعه افقی شهرها
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن

سازمان ملی زمین دو مسیر را برای ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن دنبال می کند. یکی از این راه ها شناسایی اراضی دولتی  است که در حال حاضر ۱۰ هزار هکتار شناسایی 
شده است. بخش دوم اراضی مربوط  به  استفاده از ظرفیت های  موجود در سازمان ملی زمین و مسکن است که باید الحاق شود و تغییر کاربری در آنها ایجاد شود. در اراضی مازاد 

دولتی ۱۰ هزار از محل زمین های دولتی هکتار شناسایی شده  و ۳۲ هزار هکتار از محل اختیار اراضی سند زده شده و در اختیار نهضت ملی مسکن قرار گرفته است.
رویکردی در دولت وجود دارد که زمین مرغوب در اختیار نهضت ملی مســکن قرار گیرد که  ایرادات حقوقی دارد. چرا که  اراضی مازاد برخی از دستگاه ها 

مرغوب است و این دستگاه ها از  آنها را واگذار نمی کنند و اعلام می کنند که باید در قالب مولد سازی و یا تهاتر از  آنها  استفاده کنیم. 
افتخار کشور آن است که از اراضی داخل شهر که مرغوب هستند استفاده و باید این رویه اصلاح شود. در حال حاضر از ۱۰۰ هزار هکتار که برای ساخت مسکن 
ویلایی نیاز است تنها ۳۲ هزار هکتار شناسایی شده و تا فرآیند الحاق و آماده سازی زمین صورت گیرد زمان بر است. ساخت پروژه های نهضت ملی مسکن به 

صورت ویلایی نیازمند تامین اراضی از تمامی دستگاه ها است که در این بخش باید اقدامات و برنامه ریزی لازم هرچه سریعتر صورت گیرد.
متأسفانه ما در بحث متراکم سازی اصول شهرسازی را رعایت نکرده ایم و فاصله ساختمان ها از یکدیگر، فاصله معابر، کوچه ها، خیابان ها و سرانه ها، هیچ کدام لحاظ 
نشده اند. به همین دلیل ما در شهرها همزمان فشرده سازی و متراکم سازی را داشته ایم. از نظر قیمتی نیز با تثبیت نرخ ارز، مهار انتظارات تورمی و با پیاده سازی مالیات 
بر عایدی سرمایه که به طور قطع این پایه جدید مالیاتی به بخش مسکن اضافه می شود، می توان  بخشی از این انتظارات تورمی را کنترل کرد. مسکن، بازاری است که 
بخشی از سرمایه های سرگردان را جذب خود می کند. در این بخش نیز سرمایه گذاری ها دچار پدیده تورم انتظاری می شود که به منظور کسب سودهای نامتعارف به 

افزایش قیمت ها دامن می زنند. این در حالی است که سیاست گذار نظارت و دخالت مؤثری بر فرایندهای خریدوفروش و معاملات مسکن ندارد.

مدیرعامل اتحادیه سراسری ماهیان سردآبی گفت: از ابتدای 
سال تاکنون حدود ۴ هزارتن ماهی قزل آلا به کشورهای هدف 

همچون روسیه و کشورهای عربی صادر شده است.
»آرش نبی زاده« در خصوص وضعیت تولید و صادرات ماهیان 
ســردآبی افزود: در حال حاضر با توجه بــه محدودیت منابع 
آبی ســالانه بین ۱۰۰ تا ۱۱۵ هزارتن ماهی قزل آلا در سطح 
۷ هزارو ۵۰۰ مزرعه در سراســر کشــور تولید و به بازارهای 
داخلی و خارجی عرضه می شــود این در حالیست که کشور 
ســالانه ظرفیت تولید ۱۹۶ تا ۲۰۰ هزارتــن ماهی قزل آلا را 
دارد. مدیرعامل اتحادیه سراسری ماهیان سردآبی تصریح کرد: 
اکنون بیشترین حجم تولید ماهی قزل آلا مربوط به استان های 
چهارمحال و بختیاری، لرستان، کهگیلویه و بویراحمد و زنجان 

می شود. وی اظهارداشت: ماهی قزل آلای تولیدی ایران کیفی 
و استاندارد اســت بنابراین این محصول مورد استقبال کشور 
روسیه قرار دارد، تلاش داریم در آینده صادرات این ماهی را به 
بازار کشور چین نیز داشته باشیم. به گفته وی، در حال حاضر 
قیمت هرکیلوگرم ماهی قزل آلا در بازار جهانی بین ۳ دلار تا 
۳.۳ دلار است که با نرخ  های داخل کشور تفاوت زیادی دارد. 
نبی زاده با بیان اینکه در صنعت ماهیان ســردآبی نزدیک ۱۵ 
هزارنفر به طور مســتقیم و ۴۵ هزارنفر به طور غیرمســتقیم 
فعالیت دارند، گفت: ایران طی ســال  های گذشــته به دلیل 
داشــتن تولید بالا در این بخش رتبه اول جهان را داشت، اما 
اکنون کشــور ترکیه رتبه اول تولید قزل آلا در جهان را از آن 

خود کرده است.

وی با اشاره به اینکه قزل آلا در آب شــیرین و شور تولید می 
شــود اضافه کرد: ایران در تولید ماهی قزل آلای آب شیرین 
رتبه ۲ و ۳ جهان و در تولید قزل آلای آب شور رتبه ۵ و ۶ را به 
خود اختصاص داده است که امیدواریم با افزایش تولید به طور 
مجدد به رتبه اول تولید در جهان برسیم. مدیرعامل اتحادیه 
سراسری ماهیان سردآبی عدم وجود بازار داخلی مناسب برای 
این محصول کسب ایران در رتبه دوم جهانی دانست و افزود: 
پایین بودن قیمت های داخلی نسبت به هزینه های تمام شده 
تولید موجب عدم تشویق تولیدکنندگان به تولید شده، بنابراین 
اگر قزل آلای ایران بیش از پیش به بازارهای جهانی راه پیدا کند، 

می توانیم به رتبه اول تولید این محصول در جهان بازگردیم.
وی صادرات را یک فرایند تشویقی برای تولید داخلی دانست 

و افزود: البته امسال به دلیل بارندگی  ها تولید نسبت به سال 
گذشته بهبود یافته است بنابراین انتظار می رود صادرات نیز 
افزایش یابد. نبی زاده، قیمت  هــای صادراتی این محصول را 
نسبت به تولید داخلی متفاوت دانست و اظهارداشت: به طور 
مثال قیمت  های صادراتی نســبت به بازار داخلی بین ۳۰ تا 
۴۰ هزارتومان اختلاف دارد که همیــن موضوع باعث جذب 
تولیدکنندگان برای افزایش صادرات شــده تا بخشی از ضرر 

خود را جبران کنند.
به گفتــه وی، اکنــون قیمــت تمام شــده ماهــی قزل آلا 
۱۲۵ هزارتومان تعیین شــده کــه با ۲۰ درصد ســود برای 
تولیدکننــدگان این رقم به حدود ۱۵۰ هزارتومان می رســد 
اما طی ۱۰ روز اخیر قیمت ایــن محصول در بازار حدود ۱۲۰ 

هزارتومان به فروش می رفت بنابرایــن امید تولیدکنندگان، 
صادرات است که امیدواریم امسال از سال های گذشته افزایش 

بیشتری پیدا کند.
نبی زاده تصریح کرد: اخیرا بخشــنامه ای مبنی بر جلوگیری 
از فعالیت مزارع پرورش ماهی در بســتر رودخانه ها از سوی 
سازمان شیلات ایران ابلاغ شده که مجوز فعالیت مزارعی که 
پیش از این در کنار رودخانه ها احداث شده نیز تمدید نخواهد 
شد، این در حالیست که در تمام دنیا استخرهای پرورش ماهی 

در کنار رودخانه  ها احداث می شوند.
به گفتــه وی، در حال حاضر مزارع پــرورش ماهی ما در کنار 
رودخانه  ها مجوز رسمی فعالیت دارند و ممانعت از فعالیت این 

مزارع می تواند در روند کاهش تولید اثرگذار باشد.

صادرات ۴ هزارتن ماهی قزل آلا
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فناوری و 
اطلاعات

پخش زنده و تعاملی پیاده روی اربعین در شبکه اجتماعی ایرانی 
مدیرعامل شبکه اجتماعی »ویراستی« گفت: امسال امکان پخش زنده و تعاملی 
پیاده روی اربعین در ویراستی مهیا است و مذاکراتی برای رایگان یا ترجیحی شدن 
نرخ پهنای باند مورد استفاده در پیام رسان گپ و شبکه اجتماعی ویراستی در ایام 

اربعین حسینی در حال انجام است.
»مهدی انجیدنی« مدیرعامل پیام رسان »گپ« و شبکه اجتماعی »ویراستی«، 
درباره برنامه هایی که این پیام رسان برای زائران اربعین دارد، اظهار کرد: سال های 
گذشته در پیام رسان »گپ« بســته محتوا و خدمات مانند امکان اعلام موقعیت 
بدون نیاز به اینترنت و تماس صوتی و تصویری، ســامانه ربات های امدادی برای 
دوره اربعین فراهم می کردیم. در این سامانه های رباتی، زیرساختی مهیا است که 
کل افرادی که با یکدیگر در قالب یک گروه پیاده روی می کنند، بتوانند موقعیت 

یکدیگر را ببینند.
وی تاکید کرد: اربعین امسال، اولین سالی اســت که شبکه اجتماعی ویراستی 
فعال است. یکی از سیاست های ویراستی این است که شبکه اجتماعی و سکوی 
جهانی با تمرکز بر کشورهای مسلمان جهان باشد و در چند ماه گذشته نیز در این 
امر موفق بوده و در بیش از۵۰ کشــور دنیا مخاطب داریم. انجیدنی با بیان اینکه 
اکنون ۲۷۰ هزار کاربر در ویراستی فعال هســتند، تصریح کرد: تمرکز ما ایجاد 
ارتباطات بیشتر و هدفمند بین افراد دنیا اســت. یکی از اهداف ما ایجاد ارتباط 
 بین افراد در دنیای ویراســتی و اختصاصا در پیاده روی اربعین بین مســلمانان 

مختلف جهان است.
مدیرعامل »ویراســتی« افزود: در حــال برنامه ریزی برای ایجاد زیرســاختی 
هستیم تا کاربران ویراســتی که علاقمند به حضور در اربعین هستند، موقعیت 
یکدیگر را ملاقات کرده و در یکسری نشست ها و جلســاتی که در زمان اربعین 
 برگزار می شــود، شــرکت کننــد و محتوایی کــه در این بین تولید می شــود 

را نشر دهند.
انجیدنی بیان کرد: این زیرساخت باعث ایجاد ارتباطات سازنده که بین نخبگان 
کشورهای مسلمان شود چرا که جنس شــبکه های اجتماعی مانند ویراستی از 
جنس نخبگانی اســت و امیدواریم بتوانیم نخبگان کشورهای مسلمان یکدیگر 

را بشناسند.
وی تاکید کرد: در تلاش هستیم تا نشست ها، دیدارها و مباحثه هایی که در این 
سفر شکل می گیرد را به صورت زنده از شــبکه اجتماعی ویراستی پخش کنیم. 
البته این زیرساخت شــاید در پلتفرم های دیگر کشور نیز وجود داشته باشد، اما 
کار ویژه ای که قصد انجام آن را داریم قابلیتی است که اجازه تعامل و مشارکت را 
در حین پخش زنده مهیا می کند تا پخش زنده و جهانی اربعین به روش ارتباط 

تعاملی برقرار شود.
انجیدنی گفت: محور دیگری که در ســفر اربعین بر آن تمرکز داریم، مربوط به 
»محتوا« است. »ویراستی« فعال ترین شــبکه اجتماعی محتوایی کشور است و 
حجم زیادی محتوا در طول روز تولید و بازنشر می شــود. برنامه ریزی ما به این 
صورت است که برای اربعین از سیره و سبک زندگی امام حسین )ع( برای ایجاد 
طوفان محتوا به زبان های مختلف استفاده کنیم. مدیرعامل پیام رسان گپ با بیان 
اینکه اکنون بیش از۱۰ زبان در ویراستی فعال اســت، تصریح کرد: محتواهای 
اربعین همراه با محتواهای زنده ترکیب می شوند و طوفان محتوایی تحت عنوان 
پویش »مصباح الهدی« به راه خواهند افتاد. با این پویش قصد داریم وارد حوزه 

تربیتی - اخلاقی شویم.
انجیدنی تاکید کرد: در حال رایزنی با اپراتورها هســتیم تــا بتوانیم پهنای باند 
استفاده از ویراستی و محتوایی که در آن تولید می شود را جزو پهنای باند ترجیحی 
و رایگان قرار بدهیم. صحبت هایی نیز با طرف عراقی انجام شده هزینه اینترنت 

کاهش یابد.

با حضور معاون علمی صورت گرفت؛
بازدید از دستاوردهای ١٣ شرکت دانش بنیان و خلاق

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور با حضور در مرکز رشد 
و نوآوری نوشهر در جریان آخرین دستاوردهای دانش بنیان ها و واحدهای فناور 
این مرکز قرار گرفت. روح الله دهقانی فیروزآبادی با حضور در مرکز رشد و نوآوری 
نوشهر از این محل بازدید و با نوآوران و محققان شرکت های دانش بنیان و خلاق 
مستقر در این مرکز گفتگو کرد. در حاشیه بازدید معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور نمایشگاهی از دستاوردهای شرکت های مستقر در این 

مرکز برگزار شد.
از جمله دســتاوردها و محصولات این شــرکت ها و واحدهای فنــاور می توان 
به پکیج برق خورشــیدی قابل حمل، روپــوش مخصوص رادیولــوژی، پهپاد 
نجات غریق هوشــمند فخــران، طراحی سیســتم های کنترل هوشــمند در 
کارخانجات طراحی و ســاخت سیستم های رباتیک و ماشــین آلات صنعتی و 
اتوماســیون صنعتی، تولید انواع ظروف و قطعات استیل پلاستیک سیلیکونی، 
ساخت دســتگاه حفاری شــمع های ســاختمانی دکل کوتاه، تولید و ساخت 
 بســترهای گل و گیاه زینتی در قالب خاک های پاســتوریزه برای کاشــت نشا 

و بذر اشاره کرد.
ناخدا یکم دکتر حســن محمدی درباره ایــن مرکز به خبرنــگاران گفت: این 
مرکز در سال ۹۳ با حمایت دانشــگاه علوم دریایی امام خمینی نوشهر و پارک 
مازندران فعالیت خــود را آغاز کرد و تا به امروز ۹۸ جلســه جــذب و پذیرش 
واحدهای فناور برگزار شــده اســت. مدیر مرکز رشــد و نوآوری نوشهر ضمن 
بیان این مطلب که تاکنــون ۲۱ واحد فناور در این مرکز جذب شــده اســت، 
افزود: این واحدهای فناور در ســاختمانی به مســاحت ۲ هزار و ۵۰۰ متر مربع 
 مستقر شــدند که با حمایت معاونت علمی و دانشــگاه دریانوردی در این مکان 

مستقر شده اند.
محمدی با اشاره به مشارکت دانشگاه علوم دریایی از واحدهای فناور، تصریح کرد: 
دانشگاه علوم دریایی در کنار پارک علم و فناوری مازندران، وظیفه خود می داند 
که از پژوهشگران و فناوران در حوزه تجاری سازی محصولات حمایت کند. مدیر 
مرکز رشد نوآوری نوشهر بیان کرد: در این راستا واحدهای پذیرش شده در این 
مرکز در حوزه های کشــاورزی، سلامت، گردشــگری و صنایع دریایی و فنی و 

مهندسی فعالیت دارند.

واگذاری باندهای فرکانسی ٣۶۰۰ تا ٣۸۰۰ مگاهرتز 
به اپراتورها 

جانشین وزیر در امور ارتباطات از مصوبه جدید کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات 
پیرامون اختصاص باندهای فرکانس به اپراتورهای ارتباطی برای پوشــش نسل 

پنجم تلفن همراه در سراسر کشور خبر داد.
به گزارش سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی، امیر لاجوردی جانشین 
وزیر در امور ارتباطات و رئیس ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در 
یکی از پیام رسان های بومی با اشاره به مصوبه جدید کمیسیون تنظیم مقررات 
ارتباطات نوشت: این هفته در کمیســیون تنظیم مقررات مصوب شد باندهای 
فرکانســی در محدوده ۳۶۰۰ تا ۳۸۰۰ مگاهرتز به اپراتورهای ارتباطی واگذار 
شود تا در یک برنامه زمان بندی مشخص کل کشور تحت پوشش ۵G قرار بگیرد.

تصویــر پایین مربــوط بــه تســت ۵G در خیابان دکتر شــریعتی تهــران با 
 ســرعت دانلود حــدود ۸۰۰ مگابیــت بر ثانیــه از ســروری در آمســتردام 

هلند است.

اخبار

رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال 
مجلس شورای اسلامی، تحقق 
قانون مالکیــت دارایی های 
نامشهود را نیازمند همکاری 
ســه قــوه دانســت و گفت: 
اقدامات انجام شــده برای ارزش گــذاری دارایی های 
نامشــهود و ورود این دارایی ها به بورس کافی نیســت 
و تا مرحله گفتمان ســازی در این حوزه راه درازی در 

پیش داریم.
به گزارش ایرنا، مجتبی توانگر در نخســتین رویداد از 
سلســله دیدارهای فعالان و متخصصان حوزه مدیریت 
دارایی های فکری که به همت کانون مدیریت دارایی های 
فکری معاونت علمــی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری برگزار شــد، تحقق قانون مالکیت 
دارایی های نامشهود را نیازمند شبکه سازی، گسترش 
زیســت بوم مالکیت فکری، حفاظت، ضــرورت تغییر 
راهبردها، تکیه بر توان نخبگان در تصمیم ســازی ها و 

تعاملات شرکت ها با صنعتگران بیان کرد.
وی به خلاهای قانونی و نظارتی در حوزه مالکیت دارایی 
های فکری اشــاره کرد و اظهار داشــت: برای رفع این 
مشکل همکاری دولت، مجلس شــورای اسلامی و قوه 

قضاییه ضروری است.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی یادآور 
شــد: در حوزه ارزش گذاری دارایی های نامشــهود و 
ورود ایــن دارایی ها بــه بورس، تلاش هایی از ســوی 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری انجام شده اســت که کافی نیست و تا مرحله 
گفتمان ســازی در این حوزه راه درازی در پیش داریم 
و در این مســیر باید به این نکته توجه داشته باشیم که 
کل اکوسیستم علم و فناوری باید تلاش جدی و مستمر 

داشته باشند.
توانگر برای تحقق قانون مالکیت دارایی های نامشهود، 
بر ضرورت شبکه ســازی، گسترش زیست بوم مالکیت 
فکری، حفاظت، ضرورت تغییر راهبردها، تکیه به توان 
نخبگان در تصمیم ســازی ها و تعاملات شــرکت ها با 

صنعتگران تاکید کرد.

فقط تولد فناوری کافی نیست
شقایق حق جوی جوانمرد رئیس مرکز توسعه فناوری 
های راهبردی معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری هم در این رویــداد گفت: با 

برگزاری جلساتی به این نکته مهم دست یافتیم که فقط 
تولد فناوری کافی نیست و رویاهایی که متولد می شوند، 
باید هویت مند و شناسنامه دار شــده و در یک محیط 
امن رشــد کنند. بخش قابل توجهی از این محیط امن 
باید به همت زیرساخت های فرهنگی، تقنینی و قضایی 

فراهم شود.
وی تصریح کــرد: باید به حمایت ایده هــای نوآورانه و 
فناورانه به مثابه یک زنجیره نگریست و در کنار هویت 
مندی و امنیت منــدی به ورود این ایــده ها به عرصه 
اقتصاد دانش بنیان هم اندیشید و برای آن برنامه ریزی 

کنیم.
رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری با بیان 
اینکه باید از ثبت دارایی های فکری نامشهود دفاع کنیم، 
ادامه داد: ســهم و نقش این معاونت در این فضا )ثبت 
دارایی های فکری نامشهود(، واسطه گری و تسهیل گری 
از مرحله تولد یک فکر و ایده نوآورانه تا مرحله نمو است.

حق جــوی ادامه داد: ثبــت و حمایــت از دارایی های 
نامشــهود با کمک همه بازیگران این عرصه اعم از سه 
قوه و بخش خصوصی محقق می شــود و در خلال این 

همکاری ها است که گفتمان سازی عملیاتی می شود.
در حوزه دارایی های فکری نامشهود، نیازمند چهارچوب 

های مقرراتی هستیم
سیامک اســلامی رئیس اداره مالکیت معنوی معاونت 
علمی ریاســت جمهوری نیز در ادامه این رویداد، ورود 
و توجه به اختراعات کوچک در کنار اختراعات بزرگ و 
تجاری را از برنامه های جدید این اداره مالکیت معنوی 
عنوان کرد و گفت: جلوگیــری از رقابت غیرمنصفانه و 
افزایش ســهم دارایی های فکری در سبد شرکت ها از 

اهداف اداره مالکیت معنوب ابن معاونت است.
وی ادامــه داد: از آنجا کــه امروزه، ســهم دارایی های 
نامشــهود در عرصه فنــاوری و نوآوری، ظهــور و بروز 
بیشتری یافته است، باید بیش از پیش نسبت به نقض 

حق صاحبان فکر حساس باشیم.
رئیس اداره مالکیــت معنوی معاونت علمی ریاســت 
جمهوری، اولین اقدام در مســیر به رسمیت شناختن 
مالکیت های فکری نامشــهود را موضوع ارزش گذاری 
این ایده ها و در مرتبه بعد حفظ اسرار تجاری دانست و 
گفت: در این دو حوزه نیازمند چهارچوب های مقرراتی 
هستیم.اسلامی در ادامه از عمومی شدن ادبیات و الفبای 
حوزه مالکیت فکری ســخن گغت و ســهم کشورهای 
جنوب را در مقایسه با کشورهای شمال در این عمومی 

سازی پررنگ تر ذکر کرد.
به گفتــه وی، )Intellectual Property( IP یک 

روح سیال است و هر روز به روز بزرگ تر می شود و هرگز 
از بین نمی رود.این مســوول در معاونت علمی ریاست 
جمهوری بر ضرورت تقویــت دو بال مالکیت صنعتی و 
قانون کپی رایت تاکید کرد و ایــن دو را ضرورت امروز 

حوزه فناوری و اقتصاد دانش بنیان دانست.

فرهنگ سازی در حوزه دارایی های فکری 
نامشهود یک ضرورت است

مهدی زاهدی رئیــس انجمن علمی حقــوق مالکیت 
فکری به معرفــی این انجمن پرداخــت و گفت: هدف 
این انجمن ارائه داده های آموزشی و پژوهشی در حوزه 
مالکیت فکری، افزایش آگاهی عمومی و فرهنگ سازی 
در خصوص ضرورت احترام به حقــوق مادی و معنوی 
پدیدآورندگان، برقراری ارتباط ســازنده با دانشــگاه و 
متخصصان، مشــارکت در تدوین تصمیم ســازی ها، 

تعریف پروژه های تحقیقاتی است.
وی همچنین از عضویت انجمن علمی حقوق مالکیت 
فکری از سال ۲۰۱۱ در WIPO )سازمان  جهانی مالکیت 
فکری( سخن گفت و با تشریح تازه ترین تفاهم نامه این 
انجمن با کانون مدیریت دارایی هــای فکری معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان اظهار داشــت: در 
این تفاهم نامه مواردی همچــون توانمند کردن دانش 
آموختگان حوزه مالکیت فکری جهت ورود به بازار کار، 
حمایت کانون از پایان نامه ها و رساله های دانشجویی، 
تولید محتواهای به روز در حوزه مالکیت فکری به ویژه با 
رویکرد میان رشته ای و در نهایت، برگزاری همایش ها و 

سخنرانی در دستور کار گذاشته شده است.
عبدالمجید مرشدی مدیرکل تامین مالی و سرمایه گذاری 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 

جمهوری دیگر ســخنران این رویداد بود. وی مساله این 
معاونت را افزایش سهم شرکت های دانش بنیان در تولید 
ناخالصی داخلی کشور دانست و در این زمینه بر نقش و 
سهم بخش خصوصی تاکید کرد و توسعه و دانش بنیان 

شدن اقتصاد را منوط به ورود سرمایه این بخش دید.
مدیرکل تامین مالی و ســرمایه گذاری معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در ادامه 
با طرح این پرسش که معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان تا کجا حمایت از شرکت های دانش بنیان 
را در دستور کار دارد، گفت: بعد از دو دهه، نوبت بخش 
های خصوصی است که به واسطه درکی که از منابع مالی 
دارند، حوزه های دانشی در عرصه های اقتصادی را فعال 

کرده و به سرمایه گذاری در این حوزه ورود کنند.
مرشدی در عین حال در خصوص سهم و نقش حاکمیت 
و معاونت علمی ریاســت جمهوری در زمینه مالکیت 
فکری افزود: حاکمیت باید به کشف قیمت سهام شرکت 
های دانش بنیان بپردازد چرا که دارایی این شرکتها، از 
جنس دارایی های مشهود نیستند و ورود حاکمیت برای 

کشف قیمت این دارایی ها نیازی اساسی است.
وی همچنین از ضرورت استاندارد سازی در حوزه دارایی 
های فکری هم ســخن گفت و برای تحقق این مهم سه 
مرحله قائل شد؛ نخست، شناسایی و ثبت دارایی های 
نامشهود، دوم ارزش گذاری از طریق ارائه دستورالعمل ها 
و سوم تعریف مرجع ارزش گذاری. وی یادآور شد: مرحله 
ســوم)مرجع ارزش گذاری( هنوز در ایران جا نیفتاده 
به همین دلیــل گروهی تحت عنوان دانــش بنیان به 
گروه های کارشناســان دادگستری اضافه شده است تا 
مرجعیت برای ارزش گذاری ایــن جنس از مالکیت ها 

تعریف شود.

تحقق قانون مالکیت دارایی های نامشهود نیازمند همکاری قوای سه گانه است

افزایش سهم شرکت های دانش بنیان در تولید ناخالص داخلی
News kasbokar@gmail.com

معاون علمی رئیس جمهور از برنامه معاونت برای ایجاد 
زیر ساخت های تولید انبوه دانش بنیان ها خبر داد و 
گفت: اجرای این برنامه تا یکی دو ماه آینده شروع می 
شود.  روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه بازدید از 
مرکز رشد و نوآوری نوشهر در جمع خبرنگاران گفت: 
مراکز نوآوری و فناوری که در شهرستان ها و استان های 
کشور در حال توسعه هستند به ویژه مراکزی که متصل 

به نهادها و بازار می شوند، توفیقات خوبی دارند.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور با اشاره به اینکه نوشــهر شهری علاقه مند به 
حوزه نوآوری اســت و همچنین ظرفیت های نوآوری 

خوبی نیز دارد، افزود: مرکزی که امــروز از آن بازدید 
کردیم، یکی از نمونه های موفقی است که سعی کرده با 
سختگیری، مجموعه های دانش بنیان و خلاق را برای 

حمایت و توسعه انتخاب کند.
دهقانی با بیان این مطلب که نیروی انسانی علاقه مند 
به فناوری یکی دیگر از مزیت های اســتان مازندران 
به شــمار می رود، گفت: حمایت های خوبی از ســوی 
معاونت علمی از مراکز رشد صورت گرفته و امیدواریم 
در راستای توسعه بازار محصولات و تجاری سازی آن 

گام های بیشتری برداشته شود.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 

جمهور ضمن بیان اینکه برای ایجاد زیر ســاخت های 
تولید انبوه دانش بنیان ها برنامه های ویژه ای در دستور 
کار خواهیم داشت، گفت: اجرای این برنامه تا یکی دو 
ماه آینده شروع می شــود. وی افزود: همه واحدهای 
دانش بنیــان و فناور مــورد حمایــت معاونت علمی 
هستند اما به صورت ویژه توجه به آمایش و فرصت های 
سرزمینی برای معاونت مهم است؛ از همین رو به این 
شــاخص که شــرکت و مجموعه فناور چه میزان در 
سرزمین و منطقه خود تأثیر گذار است، توجه می شود.

دهقانی بیان کــرد: همچنین توجه می شــود که چه 
میزان محصول با اشتیاق از سوی بازار مواجه است. این 

رویکرد در راستای حمایت از تولید اقتصاد دانش بنیان 
در دستور کار قرار دارد و در توسعه فناوری نیز، معاونت 
علمی از یکسری فناوری های خاصی که در کشور آینده 

ساز و روندهای روز دنیا هستند، حمایت می کند.
معاون علمــی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رئیس 
جمهور با اشاره به بازدید خود از دانشگاه علوم دریایی 
نوشهر نیز گفت: شهرستان نوشــهر به عنوان یکی از 
شهرهای فعال غرب استان مازندران از پتانسیل های 
ویژه ای برخوردار است. صبح امروز از شبیه ساز جامع 
ناوبری و فرماندهی کشــتی بازدید کردم که واقعاً بی 

نظیر بود و پتانسیل توسعه را دارد.

بیت کوین با ۲.۲۱ درصد ســقوط به زیر ۲۶ هزار دلار 
رســید. بزرگترین ارزهای رمزنگاری شــده جهان به 
ریزش خود ادامه دادنــد و همزمان با وال اســتریت 
کاهــش یافتنــد زیرا بــه نظر می رســد کــه علاقه 
ســرمایه گذاران به دارایی های پرخطر بــا نگرانی ها 
 از سیاســت افزایش نرخ بهــره فــدرال رزرو کاهش 

یافته است.
علاوه بــر این، وال اســتریت ژورنال، روز پنج شــنبه 

گزارش نتایج مالی اســپیس ایکس برای ســه ماهه 
ابتدایی ســال مالی ۲۰۲۳ را منتشــر و فاش کرد که 
شــرکت ایلان ماســک در مجموع ۳۷۳ میلیون دلار 
از دارایی هــای بیت کوین خود را در ســال گذشــته 
 واگــذار کرده اســت کــه ظاهرا بــه رکــود ارزهای 

دیجیتال دامن زد.
بیت کوین ۲.۲۱ درصد ســقوط کرد و در ساعت ۱۱ 
صبح روز گذشته به وقت شرقی به ۲۵ هزار و ۹۸۱ دلار 

فروخته شــد و یک دقیقه بعد نیز ۴.۰۸ درصد کاهش 
یافت. مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در 
حال حاضر ۱.۰۵ تریلیون دلار برآورد می شود که این 
رقم نســبت به روز قبل  ۰.۶۹ درصد کمتر شده است. 
در حال حاضر ۴۸.۱۶ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال 
در اختیار بیت کوین بــوده که در یک روز ۰.۵۴ درصد 

کاهش داشته است.
حجــم کل بــازار ارزهــای دیجیتال در ۲۴ ســاعت 

گذشــته ۴۲.۸۸ میلیــارد دلار اســت کــه ۳۴.۲۴ 
درصد کاهــش داشــته اســت. حجــم کل در امور 
مالی غیــر متمرکز در حــال حاضــر ۲.۴۲ میلیارد 
دلار اســت که ۵.۶۴ درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته 
بازار ارزهــای دیجیتال بوده و حجم تمام ســکه های 
پایدار اکنــون ۴۰.۴۲میلیارد دلار اســت که ۹۴.۲۵ 
 درصد از کل حجم ۲۴ ســاعته بازار ارزهای دیجیتال 

را تشکیل می دهد.

دولت الکترونیکی به عنوان یکی از مهم ترین بسترهای ارائه 
خدمات دولت به مردم، شفافیت فرآیندها و نظارت کارآمد 
می تواند فساد را به طور جدی ریشه کن و توسعه پایدار جامعه را 
تسهیل کند؛ این موضوع از اصلی ترین مباحثی بوده که وزارت 
ارتباطات از نخستین روزهای دولت سیزدهم به پیگیری و 

اجرای آن توجه نشان داده است.
دولت الکترونیکی به معنای مکانیزاســیون اقدامات داخلی 
سازمان ها، اتوماسیون اداری، ایجاد وب سایت اطلاع رسانی، 
احــداث مرکــز داده و یا خریــد تجهیــزات گران قیمت 
سخت افزاری بدون توجیه اقتصادی نیست، بلکه تعامل پذیری 
دستگاه ها شامل اتصال و تبادل را معنا می دهد؛ بنابراین دولت 
سیزدهم در راستای ارائه خدمات دولت به صورت هوشمند 
گام های بلندی برداشته و آن را به یک تکلیف قانونی برای همه 

دستگاه ها تبدیل کرده است.
درواقع دولت هوشــمند از مهم ترین اهداف دولت سیزدهم 
محســوب و به خدمتی هوشمند گفته می شــود که بدون 
مراجعه حضوری، به صورت برخط و بدون ارســال هرگونه 

مدرکی قابــل دریافت باشــد. وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات چند مــاه زودتر از مهلــت قانونــی پنجره ملی 
خدمــات دولت هوشــمند را راه اندازی کرد و بــا آغاز پاییز 
سال ۱۴۰۱ دستگاه ها و ســازمان های زیادی به این پنجره 
متصــل و خدمات خــود را از ایــن طریق ارائــه کردند، به 
گونه ای که طبق آخرین آمار به دســت آمده ۱۸۵۰ خدمت 
 و ۲۰۰۰ مجــوز از طریق ایــن پنجره به آحــاد جامعه ارائه 

شده است.
سازمان تأمین اجتماعی یکی از دستگاه هایی بود که زودتر از 
مهلت قانونی به پنجره ملی خدمات دولت هوشمند متصل 
شد، این سازمان با اتصال و اشتراک بانک های اطلاعاتی خود 
در پنجره ملیّ، موفق به ارایه ۴۲ خدمت برخط به میلیون ها 
بیمه گزار شد که در گذشته مجبور بودند با صرف وقت، هزینه 
و انرژی قابل توجهی خود را برای دریافت خدمات مورد نیاز به 

مراکز تامین اجتماعی برسانند.
همچنین سازمان بهزیستی کشور، نهادی دولتی است که 
مسئولیت تامین ســلامت اجتماعی جامعه را به عهده دارد 

و اصلی ترین دســتگاه ارائه دهنده خدمات به نیازمندان در 
سراسر ایران است؛ بسیاری از گیرندگان خدمات بهزیستی به 
طور خاص نیازمند دریافت خدمات به صورت غیرحضوری و 

الکترونیکی هستند.
پیشخوان مجازی سازمان بهزیســتی با ۱۰ خدمت در حال 
حاضر بر روی پنجره ملی خدمات دولت هوشمند قرار دارد، 
متقاضیان به صورت یکپارچه و با یک بار احراز هویت می توانند 
از آن بهره مند شوند. برخی از پرکاربردترین خدمات پیشخوان 
بهزیستی را می توان فرزندخواندگی، خدمات مشاوره، صدور، 
تمدید و ابطال پروانه و پاسخ گویی به شکایات مردمی نام برد.

بنابراین به دلیل اهمیت ایــن موضوع در پیش نویس لایحه 
برنامه هفتم توسعه تأکید شــده است دستگاه هایی اجرایی 
خدمات خود را تا پایان سال اول برنامه به صورت بر خط، امن 
و حداقل سالانه ۲۰ درصد از خدمات الکترونیکی خود را برای 
۵۰ درصد جمعیت مشمول و ۱۰۰درصد اشخاص حقوقی 
از طریق پنجره ملی ملی خدمات دولت هوشمند به صورت 

هوشمند و بدون مراجعه حضوری ارائه کنند.

در همین رابطه خردادماه ســال جاری طبق آخرین اعلام 
مسئولان  بیش از ۹۵ درصد دســتگاه ها متصل و قریب به 
۵۰ درصد خدمات خودشان را از این طریق ارائه می کنند و با 
وجود اینکه بیش از ۱۸ ماه از آغاز به کار پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند می گذرد، این سامانه توانست ارائه خدمات 
الکترونیکی پرکاربرد سازمان های دولتی و دستگاه های اجرایی 
را با یک بار احراز هویت برای اقشار مختلف مردم فراهم کند؛ 
به طوری که آمارهای واصله تا پایان ماه تیر نشــان می دهد، 
تعداد کاربران پنجره ملی خدمات دولت هوشمند، بیش از 

۲۲ میلیون نفر است.
گفتنی است تعداد روند اتصال دانشگاه های ذیل وزارت علوم 
به پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند هم با توجه به اینکه 
گفته شده نسبت به مدت قبل میزان مطلوبی نبود، سرعت 
گرفته است و تاکنون حدود ۱۴۰ دانشگاه و موسسه آموزشی 
عالی دولتی و غیر دولتی و ســازمان های تابعه ذیل وزارت 
 علوم، ۱۳۵ دستگاه، ۳۷ شهرداری و ۱۰ بانک به این پنجره 

متصل شده اند.

دهقانی فیروزآبادی خبر داد؛

برنامه ویژه معاونت علمی برای تولید انبوه دانش بنیان ها

سقوط آزاد بیت کوین ادامه دارد

تحقق یک هدف ملی با راه اندازی پنجره خدمات دولت هوشمند
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سبکزندگي

وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
ضمــن اعلام آغــاز طرح پيشــگيري 
از بيماري هــاي دهان و دنــدان، آغاز 
اقدامــات ترميمي از مقطــع ابتدايي و 
حمايت بيش ازپيش بيمه ها از خدمات 
دندانپزشكي را خواستار شد. دكتر سيدحسن هاشمي در مراسمي 
با عنوان آغاز طرح تحول سلامت در حوزه بهداشت دهان و دندان 
گفت: بيشــترين تمركز طرح ســلامت دهان و دندان در حوزه 
پيشگيري است. بنابراين كار درمان در حوزه دندانپزشكي بسيار 
سخت اســت و بالغ بر 93 تا 95 درصد خدمات اين حوزه توسط 
بخش خصوصي انجام مي شود. بنابراين براي اين امر بايد بيمه ها 
به مردم كمك بيشــتري كنند. وزير بهداشــت با اشاره به اينكه 
روساي دانشــگاه ها و مديران بخش هاي سلامت در حوزه اجراي 
طرح ســلامت دهان و دندان ما را نزد مردم روسياه نكنند، گفت: 
متاسفانه هنوز در زمينه دستيار و دندانپزشك در مناطق محروم 

كمبود زيادي داريم. 
هاشمي در مراسم طرح تحول سلامت دهان و دندان اظهار داشت: 
امروز ديگر نمي توانيم بگوييم كه جامعه پزشكي ما  مانند500 سال 
پيش و همچون حكيم هايي مانند ابوعلي سينا رفتار مي كنند زيرا 
حتما مسائل مالي تعيين كننده است و وقتي ماديات پيش مي آيد، 
خطا نيز رخ مي دهد. هاشــمي در ادامه با اشــاره به اينكه جامعه 
دندانپزشكي مبرا از اين مسائل نيست، گفت: اميدوارم مشكلات 
دندانپزشكي در كشور نيز برطرف شــود زيرا در گذشته در حوزه 
بهداشــت و درمان در بخش دندانپزشكي چيزي نداشته ايم و در 
وزارت بهداشت نيز فقط يك دبيرخانه بود كه به آن نيز نقدهايي وارد 
است. به هرحال دندانپزشكي كمتر از پزشكي نيست زيرا بسياري از 
مشكلات و بيماري هاي حوزه پزشكي نشات گرفته از بيماري هاي 

مربوط به دندان است. 
هاشمي در ادامه به عنوان برنامه ای كه به نام آغاز طرح تحول سلامت 
دهان نامگذاري شده بود، نقد جدي كرد و گفت: بنده همين الان 
اين عنوان را ديدم و اصلا موافق اين نام نيستم زيرا معتقدم بايد كاري 
را كه شروع مي كنيم بعد از نتيجه گيري اعلام كنيم. بنابراين انتظار 
دارم روساي دانشگاه ها و مديران حوزه سلامت كاري نكنند كه ما 
روسياه مردم شويم. طرح تحول سلامت با كمك دولت و مجلس 
است و اين طرح سلامت دهان و دندان باعث نشود آن طرح اصلي 
تحت الشعاع قرار گيرد زيرا مردم از فردا كه مشكل دنداني داشته 
باشند از ما مي پرسند كه اين طرح چه كار براي آن ها كرده است. به 

هرحال ما را از موضع دولت مي بينند و قول هايي كه مي دهيم بايد به 
آن عمل كنيم. بنابراين طرح سلامت دهان و دندان بيشتر در زمينه 
پيشگيري است. وزير بهداشت با دعوت از انجمن هاي دندانپزشكي 
براي قيمت گذاري تجهيزات اين حوزه، خاطرنشان كرد: اميدوارم 
يك نقشه راه ســلامت در حوزه دهان و دندان داشته باشيم تا بر 

مشكلات اين حوزه فائق آييم. 

  بازار لوازم دندانپزشكي رها شده است
معاون درمان وزير بهداشــت هم در اين مراســم ضمن اشــاره 
به چالش هاي آشــفته بازار خدمات دندانپزشــكي در كشور در 
عين حال از اقدامات انجام شــده براي تاســيس درمانگاه هاي 
دندانپزشكي در بيمارســتان هاي وزارت بهداشت خبر داد. دكتر 
محمد آقاجاني در مراســم آغاز طرح تحول در حوزه ســلامت 
دهان و دندان گفت: تقريبــا دولت تا پيش از ايــن نقش خود را 
در بحث ســلامت دهان و دندان انجام نداده اســت. وي هشت 
وظيفه دولت در زمينه خدمات دهان و دندان را مورد اشــاره قرار 
داد و گفت: در ابتــدا بحث تعيين تعرفه خدمات مطرح اســت، 
به طوري كه بســياري از خدمــات تعرفه ندارند و آن دســته اي 
هم كه تعرفه دارند، ارقام متناســب با واقعيت ها نيست بنابراين 
بايد در اين مــورد كاري انجام داد. معاون درمان وزير بهداشــت 
 با بيان اينكه بازار لوازم دندانپزشــكي رها شده اســت، ادامه داد:

 27 درصد هزينه هــا از جيب مردم در حوزه ســلامت مربوط به 
خدمات دندانپزشكي است. 

به گفته وي، وظيفه ديگر دولت سطح بندي خدمات دندانپزشكي 
در كشور است اما متاســفانه در اين زمينه حتي برنامه ريزي هم 
نشده است. وي با اشــاره به تكاليف وزارت بهداشــت براي ارائه 
خدمات دندانپزشكي افزود: متاسفانه نقش ما در بازار ارائه خدمات 
دندانپزشكي كمتر از 10 درصد است، به طوري كه خدمات سطح 
يك دندانپزشكي در مراكز بهداشتي- درماني كم كم رو به فراموشي 
رفته و غبار گرفته بود و در سطوح دوم و ســوم ارائه خدمات نيز 
هيچ خدمتي ارائه نمي شد، مگر جرقه هايي كه به صورت موردي 
در برخي از نقاط كشــور اتفاق افتاده اســت. معاون درمان وزير 
بهداشت در ادامه صحبت هايش بر نقش بيمه هاي پايه در تامين 
هزينه هاي خدمات ســلامت دهان و دندان تاكيــد كرد و گفت: 
تعريف بسته بيمه پايه براي بهداشت دهان و دندان مغفول واقع 
 شده اســت و نقش بيمه ها در پوشش اين خدمات بسيار كوچك

 و محدود است. 

  بیمه ها به دندانپزشكی کمک نمی کنند
رئيس كل ســازمان نظام  پزشكي كشور با اشــاره به اينكه 9۶ درصد 
هزينه هاي دندانپزشكي را مردم از جيب مي پردازند، گفت: در سال هاي 
گذشته حمايت بيمه ها در دندانپزشكي كمترين بود. بنابراين مشاركت 
عملياتي بيمه هاي پايه و تكميلي لازم است. به گزارش تسنيم، عليرضا 
زالي در مراسم طرح سلامت دهان و دندان با درخواست از وزير بهداشت 
براي تغيير روز دندانپزشكي از 23 فروردين به روز ديگري كه تاكنون 
4 پيشنهاد نيز ارائه شده است ولي نياز به كمك رئيس جمهور و وزير 
بهداشت براي تصويب در شوراي انقلاب فرهنگي دارد، اظهار داشت: 
 متاســفانه پرداخت از جيب مردم در حوزه دندانپزشكي بالغ بر 95 تا 

9۶ درصد است. يعني مردم اين پول را بايد از جيب خود بپردازند. 
رئيس كل سازمان نظام پزشكي كشــور عنوان كرد: در سال هاي 
گذشته حمايت بيمه ها در حوزه دندانپزشكي كمترين بود. بنابراين 
مشاركت عملياتي بيمه هاي پايه و تكميلي در اين باره بسيار لازم 
است. بنابراين بايد جلسات جديد شوراي بيمه با شيب منظم تري 
به اين مسائل بپردازد. زالي خاطرنشان كرد: رشته دندانپزشكي 

بسيار فرسايشي است و بسياري از دندانپزشكان كشور دچار مشكل 
اسكلتي شده اند. از طرفي ديگر مشــكلات عوارض شهرداري و 
تعرفه اي نيز آنان را مي رنجاند. رئيس كل ســازمان نظام پزشكي 
كشور در پايان خاطرنشــان كرد كه در طرح تحول سلامت بايد 

به صورتي عمل شود تا به بخش هاي خصوصي نيز توجه شود. 

  وضعیت دندان هاي پوســیده کودکان روزبه روز بدتر 
مي شود

معاون بهداشت وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، هم با تاكيد بر 
اينكه دولت براي ارتقاي سلامت دهان و دندان مردم وارد ميدان شده 
است، از فعال شدن شبكه ارائه خدمات دندانپزشكي در شهرها خبر داد. 
علي اكبر سياري، در مراسم آغاز طرح تحول سلامت دهان افزود: استفاده 
از فناوري، قيمت و خدمات مناسب دندانپزشكي در شهرها در دستور 
كار قرار گرفته است. وي ادامه داد: امسال مركز سلامت جامع براي ارائه 
خدمات گوناگون بهداشتي ازجمله دندانپزشكي براي شهرهاي 50 تا 
500 هزار نفري يعني 18 ميليون نفر جمعيت كشور راه اندازي مي شود. 

 معــاون وزير بهداشــت بــا بيــان اينكه بهداشــت دهــان طي 
30 سال گذشته رها شده بود، گفت: اين دولت براي ارتقاي سلامت 
دهان و دندان مردم، وارد ميدان شــده است. سياري افزود: كنترل 
و سرمايه گذاري بخش ســلامت مردم با دولت بوده و با كار بخش 
خصوصي مغايرت ندارد. وي يادآور شــد: ســال گذشته خدمات 
بهداشــت دهان را در روســتاها راه اندازي كرديم و در اين راســتا 
تجهيزات دندانپزشكي 707 مركز بهداشتي به روز شد. معاون وزير 
بهداشت تصريح كرد: درنظر گرفتيم براي ارائه خدمات دندانپزشكي، 
نيروهــاي مياني تربيت كنيم زيــرا اكنون اين نيروهــا را نداريم و 
دندانپزشكان نيز حاضر نيستند با پول كم كار كنند، براي اين مساله 
طرحي نوشته شده اســت. وي گفت: همچنين برنامه اي براي ارائه 
خدمات دندانپزشــكي با همكاري آموزش وپرورش به 12 ميليون 
دانش آموز داريم زيرا شاخص »دي ام اف تي« -DMFT - )شاخص 
نشــان دهنده تعداد دندان هاي پوسيده، كشيده شــده و پرشده 
 در يك گروه يا رده ســني( بين كودكان 12 ســال روزبه روز بدتر

 مي شود. 

وزیر بهداشت: بیمه ها کمک کنند
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رئيس پليس آگاهي نيروي انتظامي 
گفت: در حال حاضر يــك ميليون و 
۶00 هزار شركت ثبت شده در كشور 
وجود دارند كه طبق برآوردهاي انجام 
شــده 400 هزار شــركت به صورت 
صوري و راكد بوده و هيچ فعاليتي ندارند.  سردار محمد رضا 
مقيمی در نشست خبري روز گذشــته خود اظهار داشت: با 
توجه به موفقيت هــاي قرارگاه مبارزه با ســرقت كه از اواخر 
سال گذشته فعاليت خود را آغاز كرد مقرر شد تا اين قرارگاه 
اقدامات خود را در راستاي تشديد تمهيدات عملياتي، بسيج 
كليه امكانات و كاهش وقوع سرقت تا پايان سال 94 ادامه دهد. 
وي افــزود: بالاتريــن اولويت مــا در اين قــرارگاه برخورد 
سرقت هاي توام با خشونت است و علاوه بر اين موارد قرار است 
با حضور ســريع و به موقع ماموران پليس آگاهي و همچنين 
استانداردسازي رفتار كاركنان، رضايت مندي مردم از پليس 

را ارتقا دهيم. 

 موفقیت استان لرستان در کاهش بسیار بالاي وقوع 
سرقت

وي با بيان اينكه در ابتداي راه اندازي قرارگاه مبارزه با سرقت 
14 استاني كه 75 درصد سرقت ها در آن ها به وقوع مي پيوندد، 
هدف اصلي اين قرارگاه بودند، گفت: در طول فعاليت قرارگاه 
مبارزه با سرقت تمامي استان ها موفق به كاهش وقوع سرقت 
در حيطه استحفاظي خود شدند ولي موفقيت استان لرستان 
در كاهش ســرقت ها به اندازه اي بود كه اين استان از ليست 

اهداف اين قرارگاه خارج شد. 

  کلاهبرداري شرکت هاي صوري
مقيمي در ادامه اين نشســت به موسســات كاغذي و نحوه 
فعاليت اين موسســات در زمينه كلاهبرداري به واسطه عدم 
نظارت بر شركت هاي اين چنيني اشاره كرد و گفت: متاسفانه 
برخي از شركت هاي ثبت شده به نحوي هستند كه حتي دفتري 
براي مراجعه ندارند و متاســفانه هيچ سازماني نيز كنترلي بر 
نحوه ثبت و فعاليت آن ها ندارد از اين رو پتانسيل كلاهبرداري 

در چنين شركت هايي وجود دارد. 
وي ادامه داد: در مدت اخير در تهران بــزرگ با برخي از اين 
شــركت ها كه به بهانه فروش ليزينگي اقدام به كلاهبرداري 
كرده بودند، برخــورد كرديم و همچنين گزارشــاتي درباره 
فعاليت اين موسسات به معاونت پيشگيري از وقوع جرم قوه 
قضائيه ارائه داديم. به گزارش تسنيم، مقيمي گفت: در حال 
حاضر يك ميليون و ۶00 هزار شــركت ثبت شــده در كشور 
وجود دارند كه طبق برآوردهاي انجام شده 400 هزار شركت 

به صورت صوري و راكد بوده و هيچ فعاليتي ندارند. 

 خودروهاي داخلي، در صدر خودروهاي سرقتي
وي درباره سرقت خودرو و فعاليت شــركت هاي خودروساز 

داخلي در مبــارزه با وقوع ســرقت گفت: متاســفانه درصد 
بالايي از ســرقت هاي خودرو مربوط به خودروهاي ســاخت 
داخل كشــور اســت و پليس آگاهي ناجا همواره آخرين راه 
و روش و شگرد ســارقان را به خودروســازان منتقل كرده تا 
آن ها بتواننــد با اصلاح توليــدات خود از وقوع ســرقت اين 
خودروها جلوگيري كنند كه البته شــركت هاي خودروساز 

 داخل نيز با توجــه به اين اطلاعات پليــس اقداماتي را انجام 
داده است. 

 پرونده اسیدپاشي اصفهان قطعا به نتیجه مي رسد
مقيمي در ادامه به موضوع اسيدپاشي اصفهان پرداخت و گفت: 
پرونده اسيدپاشي اصفهان همچنان در اولويت پليس آگاهي 

ناجاست و به صورت مستمر و از روي اين پرونده كار مي شود و 
در حال حاضر نيز به نكات خوبي در اين پرونده دست يافته ايم. 
وي با تاكيد بر اينكه ديــر يا زود اين پرونده كشــف خواهد 
شــد، گفت: گرچه نمي توانيم زمان دقيقي براي دستگيري 
متهمــان اين پرونــده ذكر كنيم ولــي با توجه به تشــكيل 
هفتگي اتاق فكر براي بررســي اين پرونده و استفاده از تمام 

پتانسيل هاي داخلي پليس و سازمان هاي خارجي اطمينان 
 داريم كه ايــن پرونده دير يــا زود به نتيجه خواهد رســيد.
 مقيمــي در پايــان از تمــام كســاني كــه اطلاعــات 
خاصــي را دربــاره ايــن پرونــده دارنــد، خواســت تــا 
 ايــن اطلاعــات را از هــر طريــق ممكــن دســت پليس 

برسانند. 

رئیس پلیس آگاهي نیروی انتظامی : 

400هزارشرکتکاغذیداریم
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کشاورزي

معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل 
شــيلات گيلان از كاهش 34 درصدي 
صيد ماهي ســفيد در آب هاي خزر در 
حوزه اين اســتان خبر داد. اكبر ايلدرم 
علت اصلي كاهش صيد ماهيان به ويژه 
ماهي سفيد را صيد غيرمجاز عنوان و بيان كرد: از مجموع يك هزار و 
124 تن ماهيان استخواني صيد شده از ابتداي موعد صيد تاكنون، 
494 تن با ســهم 44 درصد از ميزان كل صيد، ماهي سفيد بوده 
است. بر اســاس داده هاي اداره كل شــيلات گيلان، ماهي سفيد 
مهم ترين ماهي اســتخواني درياي خزر بوده و بــا توجه به ارزش 
غذايي بالا، كيفيت عالي گوشت و لذيذ بودن مورد توجه صيادان، 
 ساحل نشينان و مردم كشور ما و حتي ساير كشورهاي حاشيه درياي 

خزر است. 

كاهش 17 درصدي صيد ماهيان استخواني 
طول عمر اين ماهي در درياي خزر بين 9 تا 10سال بوده و در حوزه 
ايراني درياي خزر نيز داراي دو فرم بهاره و پاييزه است و از اواسط 
اسفندماه تا اواسط ارديبهشت ماه بسته به دماي آب، جريان هاي 
دريايي و شــرايط اكولوژيكي وارد رودخانه ها و تالاب انزلي براي 
تخم ريزي طبيعي مي شود. معاون صيد و بنادر ماهيگيري شيلات 
گيلان در ادامه با اشاره به اينكه صيد ماهيان استخواني نيز درمجموع 
17 درصد نسبت به مدت مشابه پارسال كاهش يافته، افزود: 577 
تن از كل صيد را نيز كفال ماهيان با سهم 51 درصد صيد و 53تن 
ديگر معادل پنج درصد صيد را ساير گونه ها تشكيل مي دهند. ايلدرم 
ارزش اقتصادي يك هزار و 124 تن ماهي استخواني صيد شده در 

گيلان را 216 ميليارد ريال عنوان كرد. 

صيد 6500 تن كيلكا در گيلان
وي خاطرنشــان كرد: اين ميزان ماهي توســط چهار هزار صياد 
گيلاني عضو 51 شركت تعاوني با قريب 14 هزار بار پره كشي صيد 
شده است. معاون صيد و بنادر ماهيگيري اداره كل شيلات گيلان 
ميانگين صيد هر شركت را 22 تن اعلام و بيان كرد: از ابتداي امسال 
تاكنون درمجموع شش هزار و 500 تن كيلكا در گيلان صيد شده 
كه نسبت به مدت مشابه پارسال 18درصد افزايش نشان مي دهد. 
وي اضافه كرد: اين ميزان كيلكا به ارزش اقتصادي 65 ميليارد ريال 
توسط 26 شناور صنعتي صيد شد كه بخش اعظم آن تبديل به پودر 
ماهي جهت دامداري ها و مرغداري ها و مابقي مصرف انســاني در 

قالب كنسرو يا به صورت فرآورده هاي منجمد يا تازه راهي بازار شده 
است. مهلت صيد ماهيان استخواني در گيلان به استثناي معدودي 
از صيدگاه هاي شمال استان، از بيستم مهرماه تا بيستم فروردين ماه 
است. هم اكنون بيش از چهار هزار ماهيگير در 300 كيلومتر آب هاي 
ساحلي خزر در محدوده گيلان از آستارا تا چابكسر در فصل صيد 

فعاليت دارند. 

ثبات قيمت ها با وجود كاهش صيد
باوجــود كاهش قابل توجه صيد در ســواحل شــمالي به نظر 
مي رســد قيمت آبزيان خوراكــي در بازار تغيير محسوســي 
نداشــته و حتي گزارش ها از كاهش قيمت ها حكايت دارد. بر 
اين اســاس مديركل دفتر بهبود كيفيت و فرآوري ســازمان 
شــيلات با بيان اينكه افزايش 15تا 20 درصدي قيمت آبزيان 

در مقاطع پاياني ســال منطقي اســت، اظهار داشت: به طور 
كلي نه تنها هيچ گزارشــي از افزايش قيمت در مقاطع پاياني 
سال به دســت ما نرســيده بلكه قيمت هاي برخي محصولات 
نيز كاهش يافته اســت. وي اضافه كرد: در حال حاضر عرضه 
محصولات شيلاتي در فروشگاه هاي زنجيره اي و نمايشگاه هاي 
بهاره براســاس هماهنگي هايي كه با واحدهاي فرآوري شده، 

به طور متوســط با 25 درصد تخفيف انجام مي شود. گلشاهي 
با بيان اينكه ما امسال نمايشگاه مجزا برگزار نكرديم و واحدها 
را موظف ساختيم در نمايشــگاه هاي بهاره حضور پيدا كنند، 
گفت: محصولات تخفيف خورده، آماده به طبخ و شــامل انواع 
محصولات فرآوري شده، فيله شده، فيله هاي بدون استخوان، 

استيك و غيره هستند.

 معاون صيد شيلات گيلان خبر داد

کاهش صيد ماهي سفيد  در آب هاي گيلان

در حالي كه يك هفته بيشتر تا رسيدن 
ســال جديد و ايام نوروز باقي نمانده، 
عرضه ميوه هاي قاچاق در بازار رسمي 
كشــور افزايــش يافته و كســي هم 
پاسخگوي آن نيست. البته نايب رئيس 
خانه كشاورز معتقد است وزارت جهاد كشاورزي و دولت براي 
حمايت از توليد ملي بايد عليــه قاچاقچيان اعلام جرم كنند و 

عزمي ملي براي جلوگيري از آن در كشور به وجود آيد. 

عرضه بي دغدغه ميوه هاي قاچاق
عرضه ميوه هاي قاچاق از پرتقال تركيه اي، سيب فرانسوي، انگور 
شيري آفريقايي، گلابي و سير چيني در بازار ميوه و تره بار شب 
عيد پايتخت به حدي گسترده و آشــكارا صورت مي گيرد كه 
گويي قاچاقچيان از مجوزها و امضاهاي طلايي استفاده كرده اند 
كه اينقدر آسوده و بي استرس بازار قاچاق خود را تبليغ مي كنند. 

نامشخص بودن متولي برخورد با ميوه قاچاق
البته جاي تعجب اينجاست كه وزارت جهاد كشاورزي در سال 
جاري بارها به عنوان متولي توليد و بازار محصولات كشاورزي 
اعلام كرده كه براي واردات هيچ ميوه اي به غير از موز مجوز نداده 
است و بايد با ديگر ميوه هاي وارداتي برخورد شود اما مشخص 
نيست اين ميوه هاي قاچاق كه در حجم وسيع و گسترده عرضه 
مي شــوند، از كدام مبادي رسمي و غيررســمي به كشور وارد 
شده اند و اساسا مسئول برخورد با اين عرضه هاي غيرقانوني و 

البته آشكار كيست؟

لزوم اعلام جــرم وزارت جهاد كشــاورزي عليه 
قاچاقچيان

عنايت ا... بياباني، نايب رئيس خانه كشــاورز در اين باره گفت: 
گرچه مسئولان وزارت جهاد كشاورزي در برابر زياده خواهي هاي 
برخي ســودجويان براي واردات ميوه ايستادگي كردند و هيچ 
مجوزي بــراي واردات ميوه در اين ايام صادر نشــد اما وزارت 
جهاد كشــاورزي و همه تعاوني ها و تشكل هاي توليدي بخش 
خصوصي به عنوان متولي توليد ملي و حافظ منافع كشور بايد 
عليه قاچاقچيان اعلام جرم كنند. وي افزود: واردات محصولات 
كشاورزي مانند ميوه و تره بار نه تنها عوارض وارداتي و اقتصادي 
براي كشــور به همراه دارد بلكه مي تواند پيامدهاي نباتي نيز 
داشته باشد و بيماري هاي بســياري را گريبانگير باغات كشور 

كند. 

بي مشتري شــدن ميوه هاي ايراني با تغيير ذائقه 
مردم

نايب رئيس خانه كشاورز اظهار كرد: يكي ديگر از مشكلاتي كه 
قاچاق ميوه براي بازار داخلي و توليدكنندگان ايراني دارد اين 
است كه ذائقه مردم نسبت به اين محصولات تغيير پيدا كرده 
و ديگر نمي توان به بازار باثبات و پايدار محصولات كشــاورزي 
ايراني اميدوار بود و نتيجه آن بي مشتري شدن ميوه هاي ايراني 

و نابودي باغداران است. 

نبود قاعده درست براي ورود كالاهاي وارداتي
بياباني با بيان اينكه توليد محصولات كشاورزي و ميوه و تره بار 
بايد تطابق بيشــتري با ذائقه مصر ف كنندگان داخلي داشته 
باشد، گفت: آنچه مسلم اســت نبود قاعده درست براي ورود 
كالاهاي وارداتي است، چرا كه محصولات كشاورزي كه بايد با 
نظر وزارت جهاد كشاورزي به كشور وارد شوند نبايد اجازه عرضه 

در بازار ميوه و تره بار را داشته باشند. 

ميوه قاچاق، مشكل هر ساله بازار شب عيد
به گزارش ايسنا، ميوه هاي قاچاق و عرضه غيرقانوني آن در بازار 

به ويژه در ايامي مانند شب عيد كه تقريبا جزو مشكلات هر ساله  
است امسال هم جاي خود را در بازار حفظ كرده و پيگيري ها از 
مسئولان وزارت جهاد كشاورزي درباره دليل عرضه گسترده 
اين محصولات با وجود ممنوعيت واردا تشان و نداشتن مجوز، 

هنوز نتيجه اي نداشته است. 

ذخيره سازي 70 هزارتن سيب و پرتقال
در اين بين، حسين صفايي مديرعامل سازمان مركزي تعاون 
روســتايي ايران از ذخيره ســازي 70هزار تني سيب و پرتقال 
شب عيد خبر داد. حســين صفايي با بيان اينكه ايران از جمله 
كشورهايي است كه سرانه مصرف ميوه آن بالاست، گفت: چند 
سالي اســت كه دولت براي اجراي تنظيم بازار ميوه شب عيد 

ماموريت يافته و سازمان جهاد كشاورزي با همكاري سازمان 
تعاون روستايي براي ذخيره سازي دو محصول سيب و پرتقال 
كه بيشترين مصرف را در ايام عيد دارد، اقداماتي را انجام داده 
است. وي ادامه داد: ذخيره سازي سيب و پرتقال به اندازه نياز از 
باغداران خريداري شده و در روزهاي پاياني سال به بازار عرضه 

مي شود. 

حمايــت از توليد كننده داخلي بــا ميوه قاچاق 
همخواني ندارد

مديرعامل سازمان مركزي تعاون روســتايي ايران با اشاره به 
اينكه مازندران قطب اصلي توليد مركبات در كشــور اســت، 
خاطرنشان كرد: 85 درصد پرتقال ذخيره شده براي شب عيد از 

مازندران است و از ابتداي اسفند ماه حمل پرتقال ذخيره شده از 
مازندران به ساير استان هاي متقاضي و داراي سهميه انجام شده 
است.  وي درباره ذخيره سازي سيب شب عيد گفت: استان هاي 
آذربايجان غربي، زنجان و شهرستان دماوند از جمله استان هاي 
توزيع كننده سيب در شب عيد به هموطنان هستند. به گفته 
صفايي هدف از تنظيم بازار شب عيد اتكا به توليدات داخلي و 

حمايت از توليدكننده است. 
نكته اي كه از سوي مسئولان تنظيم بازار ميوه مورد بي اعتنايي 
قرار گرفته اين است كه شعار حمايت از توليد كننده داخلي با 
وفور عرضه ميوه قاچاق همخواني ندارد و از مســئولان انتظار 
مي رود تســاهل و مهرباني با قاچاقچيان ميوه را بيشتر از اين 

ادامه ندهند.

 گلابي چيني، سيب فرانسوي و پرتقال تركيه اي در برخي ميوه فروشي ها عرضه مي شود

جولان ميوه هاي قاچاق در بازار شب عيد
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بخشي از خريد شب عيد به نو كردن 
وسايلي مانند لوازم خانگي، مبلمان، 
فرش دستباف و … مربوط مي شود؛ با 
اين حال متوليان اين بازارها معتقدند 
استقبال مردم درحال حاضر كمتر از 

شب عيد سال گذشته است. 

افزايش قيمت هر تخته فرش دستباف
رئيس اتحاديه فروشندگان فرش دســتباف با اشاره به ركود 
بي سابقه بازار شــب عيد امســال فرش ايراني، گفت: امسال 
ميزان خريد فرش دستباف در كشــور تا ۵۰ درصد نسبت به 

بازار شب عيد سال گذشته كاهش يافته است. 
به گزارش اتاق اصناف تهران، ســيدمجتبي عراقچي با بيان 
اينكه قيمت هر تخته فرش دستباف افزايش قابل توجهي يافته 
است، گفت: يكي از دلايل بالا رفتن قيمت قالي ايراني، افزايش 

۲۰ درصدي حقوق و دستمزد است. 
وي افزود: از آنجاكه ۸۰ درصد هزينه توليد يك فرش دستباف 
به دستمزد مربوط مي شود، بالارفتن تدريجي دستمزدها در 
ابتداي هر سال از مهم ترين علل گران شدن قالي ايراني است. 
به گفته او، يكــي ديگر از دلايل افت خريــد و فروش در بازار 
فرش دســتباف، ۵ برابر شــدن ميزان ماليات از ابتداي سال 

جاري بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان فرش دســتباف با اعلام اينكه 
بالارفتن نرخ ماليات به افزايش قيمت فرش دســتباف منجر 
شــده  اســت، اظهار كرد: با بالارفتن قيمت فرش دســتباف 
در بازاري كه مردم قــدرت خريد خود را تا انــدازه زيادي از 
دســت داده اند، چاره اي نمي ماند جز اينكه هر روز تعدادي از 

واحدهاي صنفي فرش فروش تعطيل شوند. 
وي تصريح كرد: روزانه يك تا دو جواز فرش فروشــي توسط 
اتحاديه و به درخواســت خود واحدها باطل مي شــود و اين 
درحالي اســت كه اين واحدها تبديل به مغازه عرضه كننده 

لباس دست دوم چيني و ترك مي شوند. 
عراقچي همچنين خواســتار برداشــتن ماليــات بر فروش 
فرش دســتباف شــد و گفت: درحال حاضر توليدكنندگان 
و صادركنندگان فرش دســتباف ماليــات نمي پردازند، ولي 
فروشــندگان قالي ايراني رقم هــاي بالايــي را بابت ماليات 
مي پردازند كه اين مســاله بــه گران تر شــدن قيمت فرش 

دستباف براي مصرف كننده ايراني منجر شده است. 

خريد طلا در بازار شــب عيد تا يك سوم كاهش 
يافته است

رئيس اتحاديه فروشــندگان طلا و جواهر تهران نيز به وجود 
ركود در بازار شب عيد طلا اشــاره كرد و گفت: ميزان توليد و 
خريد و فروش طلا در سال جاري از ۱۱۰تن به ۳۰ تن كاهش 

يافته است. 
محمد كشــتي آراي با بيان اينكه بازار طلا و جواهر از ابتداي 
سال جاري در ركود به سر مي برد، افزود: حتي بازار شب عيد 
هم حريف اين ركود نشده است، چون معمولا در دو هفته آخر 
سال بازار طلا از جنب و جوش و رونق برخوردار مي شد اما اين 

موضوع درباره بازار شب عيد امسال صدق نمي كند. 

تمايل مردم به خريد لوازم آشپزخانه خارجي
همچنين رئيس اتحاديه توليدكنندگان لوازم آشــپزخانه با 
بيان اينكه از بهمن ماه سال جاري بازار لوازم خرد آشپزخانه 
كمي رونق گرفته است، گفت: تمايل مردم در روزهاي پاياني 
سال به خريد لوازم آشپزخانه بيشتر معطوف به خريد اجناس 
خارجي است كه مشابه داخلي هم دارد. محمدحسن كاظمي 
در گفت وگو با آنا، افزود: بازار شب عيد امسال در بخش لوازم 
آشپزخانه نسبت به سال گذشــته از رونق كمتري برخوردار 
است، ولي در مقايسه با چند ماه قبل از ركود خارج شده  است. 
وي افزود: بيشترين خريد مردم در بخش لوازم آشپزخانه شامل 
سرويس قابلمه، كارد و چنگال و قاشق و چنگال است. به گفته 
كاظمي، پايين بودن تعرفه واردات لوازم آشپزخانه خرد موجب 
شده تا بازار داخلي مملو از اجناسي از اين دست شود كه اتفاقا 
مشابه داخلي دارند و البته مردم نيز تمايل بيشتري به خريد 

اين وسايل نشان مي دهند. 
وي همچنين از بسته شدن ۲۰ درصد كارگاه ها و كارخانجات 
توليد لوازم آشپزخانه كشور در ســال جاري خبر داد و گفت: 
تعرفه پايين واردات منجر به ورشكستگي واحدهاي توليدي 

شده است. 

مردم به اندازه نياز مي خرند
رئيس اتحاديه فروشندگان لوازم خانگي تهران هم از ركود در 
بازار لوازم خانگي خبر داد و گفت: مردم ديگر مانند گذشــته 

نگران بــالا رفتن قيمــت لوازم خانگي نيســتند و همين امر 
موجب شده تا به اندازه نيازشان خريد كنند. محمد طحان پور 
با بيان اينكه بازار شب عيد لوازم خانگي از جنب وجوش سال 
قبل برخوردار نيست، گفت: يكي از دلايل رونق نداشتن بازار 
لوازم خانگي، ركود در خريد و فروش خانه است كه موجب شده 

مردم هم براي خريد اثاث نو رغبت چنداني نداشته باشند. 

ميزان خريد مبلمان به كمتر از نصف رسيد
رئيس اتحاديه درودگران و مبل ســازان تهــران نيز از ركود 
بي ســابقه در بازار مبلمان خبر داد و گفت: ميزان خريد مبل 
در شب عيد امسال نسبت به سال گذشــته به نصف كاهش 

يافته است. 
مهــدي ثقفــي افــزود: هــر انــدازه كــه ميــزان خريد 

مــردم كاهــش مي يابــد، بــه همــان ميــزان نيــز 
كاهــش  توليــدي  واحدهــاي  در  مبــل   توليــد 

مي يابد. 
وي افزود: درحال حاضــر كمبود نقدينگي هم در درســت 
 مــردم و هــم در واحدهاي توليــدي، بزرگ ترين مشــكل 

بازار است.

 بررسي وضعيت بازار شب عيد

مردمکمترازقبلخريدميکنند

اصناف

يكي از رسوم ديرين ايرانيان در ايام عيد، 
پذيرايي از  مهمانان با شيريني و آجيل است. 
سابقه استفاده از اين مواد مغذي به هزاران 
سال قبل از ميلاد مسيح برمي گردد و در 
سراسر جهان كاربردهاي سنتي متعددي 

را براي استفاده از مغزدانه ها تعريف كرده اند. 
در حالي كه به روزهاي پاياني سال نزديك شده ايم، بازار آجيل فروشان 
رونق گرفته و اين روزها افراد زيادي براي تامين آجيل شب عيد راهي 

بازار مي شوند. 
رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار در گفت وگو با »كسب وكار« درباره 
گراني برخي از محصولات اين صنف گفت: اين گراني مربوط به ۳-۲ ماه 
قبل است. قيمت برخي محصولات از جمله مغز فندق، تخمه ژاپني و 
بادام هندي حدود دو تا سه ماه پيش مقداري افزايش يافته و از آن زمان 
تاكنون قيمت ها تقريبا ثابت مانده اما چون آن زمان خريداري نبود اين 
مساله چندان نمود پيدا نكرد اما الان كه نزديك شب عيد است همه 

روي آن حساس شده اند. 
در بازار آجيل امسال خشكباري مانند فندق، بادام هندي، تخمه ژاپني 
و به گفته برخي فروشندگان بادام زميني و بادام با افزايش قيمت مواجه 
بوده اند و براســاس گزارش ها در حال حاضر در بازار آجيل فروشان 
پانزده خرداد قيمت هركيلوگرم فندق ۸۰ هزار تومان، تخمه گوشتي 
۲۴ هزار تومان، پســته اكبري ۵۰ هزار تومان، بادام هندي ۴۸ هزار 
تومان، توت با كيفيت درجه يك ۸۰ هزار تومان، تخمه ژاپني ۴۴ هزار 

تومان، بادام ۵۵ هزار تومان و نخودچي ۱۰هزار تومان است. 
احمدي همچنين با بيان اينكه در حال حاضر كمبودي در اين زمينه 
وجود ندارد و بعيد به نظر مي رسد در هفته پاياني سال مشكلي از لحاظ 
قيمت ايجاد شود، گفت: قيمت هاي كنوني با قيمت شب يلدا تفاوت 

چنداني نكرده است. 
وي درباره علل گراني برخي خشــكبار اظهار داشــت: خشكسالي 
سبب شد تا توليد برخي محصولات نسبت به سال قبل كمتر باشد، 
ضمن اينكه در اوايل ماه محرم كه سال نوي قمري است، تجار عراق 
و كشورهاي حاشيه خليج فارس خشكبار ما را خريداري مي كنند. 
ساليان گذشته بعد از اين دوره قيمت ها ارزان مي شد اما امسال به دليل 

كاهش توليد برخي محصولات چنين اتفاقي نيفتاد. 
احمدي با بيان اينكه به طور كلي قيمت آجيل و خشكبار براي مصرف 
داخلي بالاست، افزود: اين مساله به آن دليل است كه هزينه توليد اين 
محصولات بالاست و همچنين اكثر محصولات ما به صورت ديم كاشته 
مي شوند؛ در نتيجه وقتي بارندگي كم باشد با كمبود مواجه مي شويم. 
همچنين علي محسني، معاون دفتر امور ميوه هاي سردسيري و خشك 
وزارت جهاد كشاورزي درباره علل گراني برخي خشكبار مانند فندق در 
بازار به مهر گفت: در سال جاري سرمازدگي شديد بهاره سبب كاهش 
۵۰ درصدي توليد اين محصول شد و ميزان توليد آن امسال حدود ۱۰ 
هزار تن است.  وي با بيان اينكه مصرف فندق در كشور محدود است، 
اظهار داشــت: عمده مصرف اين محصول در مناطق شمالي و ديگر 
مناطق فندق خيز است و در سراسر كشور مصرف چنداني ندارد؛ به 

همين دليل توليد آن نيز محدود است. 
براساس گزارش ها قيمت آجيل در بازار آجيل فروشان مولوي نيز بدين 

شرح است: آجيل مخلوط ۴۵هزار تومان، بادام پوست كاغذي بوداده 
۳۵هزار تومان، تخمه ژاپني ۳۲ هزار تومان، تخمه ژاپني درشــت و 
يك دست ۳۴هزار تومان، فندق ايراني ۴۴ هزار تومان، بادام هندي 
۳۸ هزار تومان، بادام هندي با كيفيت و درشت ۴۴ هزار تومان، تخمه 
كدو گوشتي ۲۵ هزار تومان، مغز فندق ۶۵ هزار تومان، مغز فندق شور 
۶۷ هزار تومان، فندق ايراني ۴۸هزار تومان، فندق با پوست ۴۰ هزار 
تومان، مغز گردوي اعلا ۵۰ هزار تومان، پســته فندقي خام ۳۵ هزار 
تومان، پسته كله قوچي ۳۸ هزار تومان، پسته شور اعلا ۴۰ هزار تومان، 

پسته احمد آقايي ۴۲ هزار تومان، كله قوچي خام ۴۴ هزار تومان، پسته 
اكبري ۴۲ هزار تومان، اكبري ۶۰ هزار تومان. 

كليه آجيل و خشكبار غيرايراني، قاچاق است
از سوي ديگر مشــاور رئيس اتاق اصناف نيز درباره اعتراض برخي 
فروشندگان آجيل و خشكبار مبني بر واردات آنها گفت: براساس 
پيگيري هاي صورت گرفته هيچگونه آجيل و خشــكبار وارداتي 
از مبادي رسمي نداشــته ايم و متاســفانه كليه آجيل و خشكبار 

غيرايراني، قاچاق اســت.  دكتــر مينا مهرنوش، مشــاور رئيس و 
نماينده اتاق اصناف ايران، در برنامه مناظره با موضوع تنظيم بازار 
شــب عيد در اينباره اظهار داشــت: كليه مباحث توليد ناخالص 
داخلي وابســته به درصد واردات و صادرات اســت كه ۸۰ درصد 
واردات، كالاهاي وارداتي و واســطه اي اســت كه به توليد كمك 
مي كند.  وي درباره واردات شكر اظهار داشت: امسال ثبت سفارش 
شــكر نداشــتيم و براي كمك به توليد كنندگان از ثبت سفارش 
سال هاي گذشته استفاده شده اســت. مهرنوش با بيان اينكه اگر 

نظارت دســت اصناف نباشــد، چون از جنس خودشان نيستند، 
 تاثيرگذار نخواهد بود، گفت: يك ميليون واحد صنفي بدون مجوز
 داريم. مشــاور رئيس و نماينده اتاق اصناف ايــران در ادامه افزود: 
متاسفانه در توليد كشور دنبال عامل خارجي هستيم. مهرنوش درباره 
اعتراض برخي از فروشندگان آجيل و خشكبار مبني بر واردات آنها 
اظهار داشت: براساس پيگيري هاي صورت گرفته هيچگونه آجيل و 
خشكبار وارداتي از مبادي رسمي نداشته ايم و متاسفانه كليه آجيل 

و خشكبار غيرايراني، قاچاق است. 

رئيس اتحاديه آجيل و خشكبار در گفت وگو با »کسب وکار«  مطرح کرد 

تاثیرخشکسالیبرگرانیآجیل
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»مايكل دل« از كجا به شهرت رسيد؟
هيچ كس از ابتدا مدير موفق، هنرپيشــه 
مشهور يا پولدار ترين فرد روي زمين نبوده 
است. اغلب افراد مشهور پيش از رسيدن 
به شــهرت و جهاني شــدن از وضعيت 
مالي خوبي برخــوردار نبودند و پنجه در 
پنجه زندگي از تمام توان خود اســتفاده 
كرده اند تا بتوانند اسب ســركش فقر را 
رام كنند. بيشتر اين افراد از مشــاغل معمولی و سطح پايين شروع كردند 
و با برنامه ريزي و پشــتكاري باورنكردني توانســتند نام خود را به عنوان 
موفق ترين ها ثبت كنند. »مايكل دل« يكي از اين افراد است. او بنيانگذار 
شركت توليدي كامپيوتر »دل« است. شايد برايتان جالب باشد كه بدانيد 
»مايكل دل« پيش از رسيدن به اين جايگاه در يك رستوران چيني ظرف 
مي شسته. او از 12 سالگي پول هايش را پس انداز مي كرد. مقداري از آن را 
صرف خريد مجموعه تمبرش مي كرد و مقدار ديگر را براي روياهايش كنار 
مي گذاشت. در دبيرستان نخســتين جرقه هاي شغلي در ذهنش زده شد 
و با طراحي برنامه اي براي شركت » هاستون پست« توانست 18 هزار دلار 
درآمد كسب كند. سپس در خوابگاه دانشجويي پايه هاي افتتاح شركتش 
را طراحي كرد. او مي دانســت كه در دنيايي از رقابت قرار دارد اما مصمم 
بود رقيبان را شكست دهد و شركت خود را ثبت كند. امروزه لپ تاپ هاي 
»دل« در سراسر جهان وجود دارد و با كيفيت و قيمت مناسب خود را در 

دل مشتريانش جا كرده و همچنان می فروشد. 

بازنشستگان، بيمار مي شوند اگر... 
پژوهشگران به تازگي دريافته اند كه سن 
بازنشستگي هيچ تاثيري بر اميد به زندگي 
در افراد سالمند ندارد و آنچه باعث به خطر 
افتادن سلامت فرد مي شود نحوه و شيوه 

زندگي افراد است. 
به گزارش افكارنيوز، براساس جديدترين 
پژوهش هاي انجام شده بازنشستگاني كه 
پس از اتمام كار، خود را از فعاليت هاي اجتماعي دور مي كنند در معرض 

ابتلا به انواع بيماري ها قرار مي گيرند. 
گفتني است سن بازنشستگي تاثيري روي بيمار شدن يا نشدن فرد ندارد، 
كما اينكه افرادي كه در سنين پايين تر بازنشسته مي شوند زودتر از اجتماع 
و فعاليت هاي اجتماعي دور شــده و افسرده مي شــوند. اما افرادي كه در 
سنين بالا بازنشسته مي شوند بيشتر در طول عمر خود در مواجهه با انواع 
استرس ها و تنش هاي كاري قرار گرفته و سلامت قلب آنها تهديد مي شود. 
گفتني اســت اين مطالعه روي گــروه زيادي از داوطلبان در رده ســني 

72تا97سال صورت گرفته است. 
پژوهشگران به سالمندان توصيه مي كنند تا علاوه بر داشتن رژيم غذايي 
ســالم، ورزش و دوري از اســترس حتما تمرين هاي ذهنــي لازم براي 

جلوگيري از زوال مغز را انجام دهند. 

برخورد با كارمنداني از فرهنگ متفاوت
در مشــاغل خرد و كلان هماهنگ كردن 
نيروهاي كاري از فرهنگ هاي متفاوت و 
كشورهاي مختلف همواه چالش برانگيز 
بوده به ويژه فشار هماهنگي بين آنها و حل 
مشكلات نيروي انســاني بيشتر بر دوش 

مدير مجموعه حس مي شود. 
در حقيقت در مقايســه بــا مدير نيروي 
انساني كه قرار است با يك فرهنگ سر و كار داشته باشد مشكلات بسيار 
بيشتر است. اما با توجه به پيشــرفت تكنولوژي و دنياي گسترده اينترنت 
ارتباط برقرار كردن با نيروهاي كاري از فرهنگ هاي مختلف سبب تسهيل 

امور شده است. 
سعي كنيد قانون هايي وضع كنيد كه به صورت كلي بتواند براي همه افراد 
استفاده شود. اين نيروها  بايد خودشان را با شــرايط جديد وفق بدهند و 

قانون هاي كاري كشور موردنظر را بپذيرند. 
براي اين منظور ســعي كنيد در ابتداي كار با آنها صحبت كنيد و وظايف 
آنها را به دقت شرح دهيد تا از بروز مشــكلات آتي خودداري شود. تاكيد 
كنيد همه قوانين و شرح وظايف را مطالعه كنند يا خودتان اين اطلاعات 
را در اختيارشــان قرار دهيد تا در آينده جايي براي شكايت هاي بي مورد 
باقي نماند. قانون كار كشــور را براي آنها خوب توضيح بدهيد و بر موارد 

مهم تاكيد كنيد. 
يكي ديگر از مشكلات تفاوت فرهنگي اســت. اينكه كارمندان با توجه به 
فرهنگ متفاوتي كه دارند بتوانند ارتباط موثري در محيط كار داشته باشند 

از اهميت بسزايي برخوردار است. 
شما به عنوان مدير سعي كنيد با به كارگيري ترفندهاي مديريتي و خلاقيت 
خود زبان مشترك كاري را حكمفرما كنيد. تلاش كنيد مسائل خصوصي 
را وارد محيط كاري نكنيد و از كارمندان بخواهيد در محيط كار فقط به كار 
فكر كنند. در اين رابطه آموزش و دوره هاي كوتاه تربيتي مفيد واقع مي شود. 
جلسات كوتاه و مشاركت در برخي مســائل كاري و ايجاد هدف مشترك 

بسيار موثر است. 
در صورتي كه شما بتوانيد اين هدف مشترك را در رده هاي مختلف كاري 
ايجاد كنيد نيمي از مشكلات شما خودبه خود حل مي شود. به ياد داشته 
باشيد شما با برنامه ريزي دقيق و آموزش صحيح كارمندان و كارگران تان 
مي توانيد هم پروژه هاي خود را سريع تر انجام بدهيد و هم تا حدي فشار هاي 

روحي كارتان را پيشگيري كنيد.

مهارت

نگاه

راهکار

شايد خيلي از ما روز اول كاري مان را هرگز فراموش 
نكنيم. چرا كه در آن روز مهم، اتفاقات و تجربه هايي 
براي ما رقم مي خورد كه شايد پايه ريزي سرنوشتمان 
در آينده نزديك يا دور باشد. اما قطعا اعمال و رفتاري 
وجود دارد كه در چنين روزي بايد از آنها اجتناب كرد. 
در اين گزارش سعي مي كنيم بايدها و نبايدهايي را 
كه در اولين روز اســتخدام، رعايت كردنش براي 

كارمند يا كارگر ضروري است، معرفي كنيم. 

روابط عمومی خوبی داشته باشید
كارفرمايان در روز اول كاری هنــوز با خلق و خوی 
كارجويان آشــنايی ندارند بنابراين بايد سعی كنيد 
روابط عمومی خوبی داشــته باشــيد چون داشتن 
روابط عمومی به موفقيت شما كمك می كند. سعی 
كنيد روش كاری و مديريتی كارفرما را درك كنيد 
و مخصوصا خصوصيات اخلاقی كارفرما كه به شما 
كمك می كند تا بهتر بتوانيد مسئوليت های خود را 
انجام دهيد.  ورود يك همكار جديد برای كارمندان و 
كارفرما متفاوت است كارفرما با استخدام شما يكسری 

از وظايف و مسئوليت ها را بر عهده شما قرار می دهد 
بنابراين ســعی كنيد در همان روز اول كار ايده ها و  
نظرات خود را در مورد وظايف و مسئوليت ها كمتر 
بيان كنيد و در ابتدا ســعی كنيد كه روی شروع كار 
متمركز شويد و پس از گذشت مدتی از انجام كار برای 

تغيير روند كاری با كارفرما مشورت كنيد.

زياد نخنديد
برخي ها فكر مي كننــد اگر در نخســتين روز با 
خنده هاي فراتر از تبســم، وارد محيط كار شوند، 
مي توانند روابط كاري شان را وسعت داده و ارتباط 
محكمي با همكاران داشــته باشــند. اما به نظر 
مي رسد چنين تفكري نه تنها به بهبود در روابط 
كاري كمك نمي كند، بلكه باعث مي شود همكاران 
از شما به عنوان يك فرد لوس و سطحي ياد كنند. 
مطمئنا اين برداشت در كل زندگي كاري تان اثر 

منفي خواهد گذاشــت. در مقابل، با عبوس بودن 
بيش از حد، اين پيام را به اطرافيانتان القا مي كنيد 
كه بنده حصاري به دور خود پيچيده ام و به كسي 
اجازه عبور نخواهم داد. در هر صورت رعايت كردن 

حد اعتدال بسيار عاقلانه و منطقي است. 

بهنگام )آن تايم( باشید
سعي كنيد در همان نخستين روز، خود را فردي 
وقت شناس و مقرراتي معرفي كنيد. كساني كه در 
چنين روزي با تاخير وارد محل كار مي شوند، شايد 
ديگر فرصت نداشته باشند تا تصورات منفي ايجاد 
شده در ذهن مدير را برطرف كنند. به جز اين، هر 
كاري كه به شما سپرده مي شود با دقت كامل آن 
را يادداشت كنيد و سعي كنيد حرف هاي مدير، با 
يك بار شــنيدن ملكه ذهنتان شود. به ياد داشته 
باشيد كه مدير در نخستين برخورد زياد دوست 

ندارد حرفي را 2بار يا بيشتر تكرار كند. بنابراين به 
غير از اينكه ســاعت ورود و خروجتان مهم است، 
بايد كارهايي را كه به شما سپرده مي شود درست و 
سروقت انجام دهيد. البته منصفانه تر اين است كه 
چنين رفتاري را تا زمان بازنشستگي حفظ كنيد. 

اظهارنظر نكنید
فرض كنيد كارگري در نخستين روز كاري متوجه 
مي شــود كه يكي از دســتگاه هاي كارگاه خراب 
شده و همه دور آن جمع شده اند. تعميركار هم در 
كارخانه حضور ندارد. شايد كارگران قديمي تر هر 
كدام يك علت را براي خرابي دستگاه ذكر كنند 
كه تمام گفته هاي شان برگرفته از تجارب گذشته 
است. ســعي كنيد قبل از اظهارنظر آن را خوب 
حلاجي كنيد تا از درستي يا نادرستي اش اطمينان 
يابيد. البته در اين مورد اگر چيزي نگوييد خيلي 
بهتر است. زيرا ممكن است گفته هاي شما موجب 
خنديدن و تمسخر ديگران شــود و همين امر از 

اعتماد به نفس شما به شدت مي كاهد.

نكاتي مفید براي  روز اول كاري

ترك عادتي كه موجب مرض نيست
حکايت

اثر معامله نسبت به بانك ها
پيش تر با سير تشــكيل اعتبار اسنادي آشنا 
شديم. پس از اينكه بانك گشــايش كننده، 
گشــايش اعتبار كــرد و قبولــي ذينفع نيز 
از ســوی بانك محل اقامت وي اخذ شد و از 
طريق سيستم ســوئيفت قبولي به همراه كد 
مخصوص به بانك گشايش كننده بازگشت، 
بانك گشاينده متعهد به پرداخت وجه اعتبار 
در صورت انجام تعهد ذينفع در حدود اعتبار 
است. می بينيم كه از زمان عقد قرارداد و شرط 
ضمن آن در خصوص پرداخت يــا توافق در 
شــكل يك قرارداد الحاقي، متقاضي اعتبار يا 
همان خريدار و ذينفع يا همان فروشــنده در 
تماس مستقيم با يكديگر نيســتند. از اينجا 
به بعد همــه اتفاقات ميان بانــك ها به وقوع 
مي پيوندد. حال بــا اين نقش پررنگ بانك ها 
بايستي اثر اعتبارات اســنادي نسبت به آنها 
مورد بررســي قرار گيــرد. بانك هاي مداخله 
كننده در اعتبارات اسنادي ممكن است به چند 
بانك نيز برسد. در عمل روابط ميان بانك ها در 
انجام عمليات بانكي مي توانــد پيچيده تر از 
يك معادله اعتبار اسنادي باشد. پرداختن به 
روابط ميان بانك ها در عمليات بانكي نياز به 
يك بررسي اختصاصي و جامع دارد. اما آنچه به 
بحث اعتبارات اسنادي نزديك تر است، رابطه 
ميان چند بانك است. اين رابطه حقوقي در اثر 
گشــايش اعتبار به وجود مي آيد. اگرچه بين 
بانك ها از قبل تفاهم نامه ها و قراردادهايي در 
خصوص سازوكار انتقال اعتبار و وجه منعقد 
شده اســت، اما آنچه بانك ها در خصوص يك 
اعتبار گشايش يافته انجام مي دهند، به لحاظ 
تحليل حقوقي مي تواند روشن كننده حقوق و 
تعهدات بانك هاي مذكــور در مورد آن رابطه 
خاص يعني اعتبارات اسنادي باشد، بانك هاي 
ذي مدخل در روابط اعتبار اسنادي عمدتا به 
بانك گشاينده، بانك كارگزار، بانك ابلاغ كننده 
و بانك تاييدكننده مي شوند. البته ممكن است 
چند وصف در يكي از بانك ها باهم وجود داشته 
باشد و ممكن است هر بانك يكي از موارد بالا را 
شامل شود. لذا به بررسي اثر معامله و حقوق و 

تعهدات هريك از بانك ها مي پردازد.
ادامه دارد...

حقوق کسب و کار آموزش

دادوســتد پاياپاي يك نوع روش معامله است كه در 
آن كالاها يا خدمات به صورت مستقيم و بدون هيچ 
واسطه اي با كالا يا خدمات ديگر مبادله مي شود و از 
هيچ نوع وسيله اي براي مبادله استفاده نشده و هيچ 

نوع پولي دريافت و رد و بدل نمي شود.
 اين تعريفي است كه سايت ويكي پديا از معامله پاياپاي 
در اختيار ما قرار مي دهد. چنين معامله اي زماني انجام 
مي شده كه پول اختراع نشده بود يا در بحران هاي مالي 
كه در جريان جنگ جهاني صورت گرفت، اســتفاده 
مي شد. شايد با خودتان فكر مي كنيد چنين روشي 
از بين رفته و امروزه با وجود گســترش و پيشــرفت 
تكنولوژي همه مردم جهان مي توانند كسب و كاري 
داشته باشند و خريد و فروش پولي انجام دهند. اگرچه با 

وجود جهان اينترنت و دسترسي به شبكه هاي اينترنتي 
گاهي براي خريد و فروش حتي مجبور نيستيم پول را 
لمس كنيم و با فشار دكمه اي همه معاملات تجاري مان 
انجام مي شود. اما برخلاف تصور شما هنوز هم مناطقي 
در جهان وجود دارد كه دسترسي به اينترنت وجود 
ندارد و هنوز از روش هاي بسيار سنتي خريد و فروش 

استفاده مي شود. 
جالب اســت بدانيد در چين روستايي به نام كاشگار 
وجود دارد كه معامله پاياپاي در آن انجام مي شــود. 
مردي 29 ساله به نام جاي هوانگ مغازه اي باز كرده 
است كه در ازاي فروش وسايل الكترونيكي مثل يارانه 

و تبلت گوسفند مي گيرد.
 او مي گويد با اين كار مردم مجبور نيستند براي فروش 

گوسفندهايشان به شهر بروند تا بتوانند پول لازم براي 
خريد اين وســايل را تهيه كنند. او براي فروش يك 
دستگاه موبايل پيشرفته يك گوسفند، براي تبلت دو 
گوسفند، براي يك سيستم كامل رايانه سه گوسفند 
و براي فروش سيستم هاي بسيار پيشرفته اينترنت و 
ماهواره و... 4 گوسفند مي گيرد. او مي گويد قرار است 
حيوانات ديگري هم براي فروش ساير اقلام الكترونيكي 

به فهرستش اضافه كند. 

معامله پاياپاي

بيماري 32 ســاله به سراغ يك پزشــك حاذق رفت. شكايتش اين 
بود: دكتر مــن از دوران بچگي به مكيدن انگشــت شســتم عادت 
كرده ام و نمي توانم جلو اين كار را بگيرم. پزشك گفت: نترس، مورد 
نگران كننده اي نيست. فقط هر بار خواســتي انگشتت را مك بزني، 

دقت كن تا يك انگشت متفاوت را بمكي! 

بيمار تلاش كرد دستور پزشكش را رعايت كند اما با مشكل بزرگي 
مواجه شد: هر بار دستش را به دهانش نزديك مي كرد، ناچار مي شد 
آگاهانه انگشت مربوط به آن بار را انتخاب كند. بنابراين لازم بود اول 
فكر كند كه بار قبل كدام انگشــتش را مكيده است. هنوز يك هفته 

نگذشته بود كه آن عادت بد از بين رفت!

بيمار خوشحال به پزشــك مراجعه كرد. پزشــك به او توضيح داد: 
وقتي به كاري عادت مي كنيم، مبارزه با آن دشوار است؛ اما هنگامي 
كه همين عادت ما را مجبــور كند رفتار جديدي را شــروع كنيم، 
تصميم هاي جديدي بگيريم و انتخاب هاي جديدي داشــته باشيم، 

متوجه مي شويم كه اين عادت آنقدرها هم به زحمتش نمي ارزد!


